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Nahlédněte do historie malířství …
jaké materiály používal k malování
pravěký člověk v jeskyni, písař
ve starověkém Egyptě, malíř v období
tajemného středověku,
severoamerický válečný Indián
nebo si sestavte malířskou paletu
slavného Leonarda da Vinci
v krásném období renesance a baroka …
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Vážení spoluobčané,

jaro je v plném proudu a letošní zima byla konečně štědrá na sníh a vodu. Císařská studánka překo-
nala kritické okamžiky a znovu se doplnila na svou obvyklou hladinu. 

Hovořím-li o obnově, musím se samozřejmě zmínit o našem společenském domě. Práce na jeho úplné
rekonstrukci finišují, podařilo se překonat i problémy s bezpečnostními okruhy elektroinstalací tak, aby
vše bylo v souladu s našimi komplikovanými supernormami. 

Termín předání ukončeného díla byl stanoven na konec května, program slavnostního otevření ve
dnech 21. – 23. června je uveden uvnitř tohoto čísla. Dny otevřených dveří, které jsou součástí zahájení
provozu, budou určitě příležitostí pro seznámení s budovou, která bude zaslouženě novou dominantou
Solnice a zároveň i centrem kulturního života širokého okolí.

Přeji vám příjemné jarní dny.

Ing. Jan Hostinský
starosta

Úvod
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Usnesení č. 3/2019 z 3. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 18. února 2019.

Zastupitelstvo města Solnice:
I. Schvaluje:
1. uzavření Dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo č. VCES – 5686, na zhotovení stavby „Rekonstrukce a pří-
stavba kulturního domu Solnice (Společenský dům)“ – doplnění osobního výtahu, mezi Městem Sol-
nice, Masarykovo nám. 1, 517 01 Solnice a společností VCES a.s., Na Harfě 337/3, 190 05 Praha 9,
dle přílohy č. 1, kterým se zvyšuje cena díla na části „Společenský dům“ o 905.000,- Kč bez DPH.

Zprávy ze zastupitelstva
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II. Bere na vědomí:
1. informaci o připravované společnosti s r. o., která bude provozovat Společenský dům v Solnici.

V Solnici dne 18. února 2019

František Hovorka  Ing. Jan Hostinský  
místostarosta  starosta

Usnesení č. 2/2019 ze 4. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 14. března 2019.

Zastupitelstvo města Solnice:
II. Schvaluje:
3. uzavření Dodatku č. 4 ke smlouvě o dílo č. VCES – 5686, na zhotovení stavby „Rekonstrukce a pří-
stavba kulturního domu Solnice (Společenský dům)“, mezi Městem Solnice, Masarykovo nám. 1,
517 01 Solnice a společností VCES a.s., Na Harfě 337/3, 190 05 Praha 9, dle přílohy č. 1, kterým se
zvyšuje cena díla na části „Společenský dům“ o 4.379.002,11 Kč bez DPH a na části „Restaurace“
o 86.284,48 Kč bez DPH a prodlužuje termín dokončení veškerých prací do 31. 5. 2019.

III. Pověřuje:
2. radu města jednáním s generálním projektantem revitalizace společenského domu ve věci vícená-
kladů, vyplývajících z nepřesností projektu nouzového osvětlení.

V Solnici dne 14. března 2019

Václav Balous  Ing. Jan Hostinský  
zastupitel  starosta

Informace pro občany České republiky o podmínkách hlasování ve volbách 
do Evropského parlamentu na území České republiky

Volby do Evropského parlamentu na území České republiky upravuje zákon č. 62/2003 Sb., o volbách do
Evropského parlamentu a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon“).

• Kdy se budou volby do Evropského parlamentu na území České republiky konat?
Volby do Evropského parlamentu se budou na území ČR konat 
- v pátek 24. května 2019 od 14.00 hodin do 22.00 hodin a
- v sobotu 25. května 2019 od 8.00 hodin do 14.00 hodin.

Informace z radnice
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• Za jakých podmínek má občan České republiky právo hlasovat ve volbách do Evropského parlamentu
na území České republiky?
Voličem je občan ČR, který alespoň 25. května 2019 dosáhne věku 18 let.
Volič může hlasovat, pouze pokud je zapsán v seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu,
popřípadě hlasuje na voličský průkaz (viz. níže) a 
- nemá omezenou svobodu z důvodu ochrany zdraví nebo
- nemá omezenou svéprávnost k výkonu volebního práva.

• Seznam voličů pro volby do Evropského parlamentu na území České republiky
Podmínkou výkonu volebního práva ve volbách do Evropského parlamentu je zápis voliče do seznamu
voličů pro volby do Evropského parlamentu. Tento seznam vede příslušný městský/obecní úřad pro
každé volby do Evropského parlamentu postupem daným zákonem. Nejpozději 40 dnů přede dnem
voleb (14. dubna 2019) zanese  městský úřad do seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu
údaje  ze  stálého  seznamu  voličů. Tímto způsobem je každý občan ČR, který má právo volit ve
volbách do Evropského parlamentu a má na území České republiky trvalý pobyt, zapsán automa-
ticky do seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu.
Obecní/městský  úřad do seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu dále nejpozději 20 dnů
přede dnem voleb (4. května 2019) zanese voliče, kteří nemají ve správním obvodu tohoto obecního
úřadu trvalý pobyt, ale kteří v jeho obvodu
a) jsou v nemocnici, porodnici, sanatoriu, ústavu sociální péče nebo v obdobném ústavu a zařízení,
nebo

b) jsou v policejní cele, v místě výkonu vazby nebo v místě výkonu trestu odnětí svobody a kteří byli
obecnímu úřadu nahlášeni velitelem nebo správcem příslušného zařízení; ten zároveň o zápise
informuje obecní úřad v místě trvalého pobytu voliče. O tento zápis by měl volič požádat pouze
v případě, kdy je jeho pobyt ve dny voleb v některém z uvedených zařízení zřejmý, neboť
následné změny spočívající v dopsání voliče do seznamu voličů pro volby do Evropského parla-
mentu v místě jeho trvalého pobytu již nelze provádět. (Není-li pobyt v zařízení ve dny voleb
zřejmý, doporučujeme voliči požádat si o voličský průkaz – viz níže.)

•Jak postupovat, když se volič přestěhuje?
1) Pokud volič změní obec trvalého pobytu v rámci území České republiky po zápisu do seznamu vo-
ličů pro volby do Evropského parlamentu (tj. po 14. dubnu 2019) bude na obecním úřadě v místě
předchozího bydliště automaticky vyškrtnut ze seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu.
Aby volič mohl ve volbách do Evropského parlamentu hlasovat v místě nového trvalého pobytu, je
třeba, aby u obecního úřadu v místě předchozího trvalého pobytu požádal o potvrzení o vyškrtnutí.
Toto potvrzení je nutné předložit obecnímu úřadu v místě nového bydliště nejpozději do 22. května
2019 nebo ve dny voleb okrskové volební komisi ve volební místnosti v místě nového bydliště. Zá-
roveň musí volič prokázat své právo hlasovat ve volebním okrsku (občanským průkazem s odděle-
ným  rohem a potvrzením o  změně místa  trvalého pobytu nebo novým občanským průkazem
s aktuálními údaji). Volič, který se přestěhuje v rámci území ČR před 14. dubnem 2019, nemusí
činit žádný úkon; stejně tak volič, který se přestěhuje v rámci téže obce, resp. městské části nebo
městského obvodu.

2) Pokud volič po návratu na území České republiky ze zahraničí, kde byl veden ve zvláštním seznamu vo-
ličů na zastupitelském úřadě, hodlá hlasovat ve volbách, musí požádat zastupitelský úřad o vyškrtnutí
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ze zvláštního seznamu voličů. Zastupitelský úřad mu o vyškrtnutí vydá potvrzení. Toto potvrzení je
nutné předložit obecnímu úřadu v místě trvalého pobytu nejpozději do 22. května 2019 nebo v dny
voleb okrskové volební komise ve volební místnosti příslušné podle místa trvalého pobytu.

• Kde lze hlasovat?
1) Volič hlasuje ve volební místnosti na území obce, u jejíhož obecního úřadu je zapsán v seznamu.
V Solnici jsou vytvořeny jako vždy 2 volební okrsky, první volební okrsek je pro solnické občany
a druhý volební okrsek pro ještětické občany. POZOR ZMĚNA!  Volební místnost pro solnické ob-
čany je tak, jako v případě předešlých podzimních voleb, zřízena v  budově Základní školy v Sol-
nici, bude to třída v přízemí ZŠ, v blízkosti hlavního vchodu. Voličům bude vstup umožněn hlavním
vchodem od silnice I/14, pro imobilní občany bude zpřístupněn vstup zadním vchodem ze dvora.
V Ještěticích se jako tradičně bude volit v hospodě U Haničky.

2) Volič může požádat ze závažných, zejména zdravotních, důvodů obecní úřad a ve dnech voleb svoji
okrskovou volební komisi o to, aby mohl hlasovat mimo volební místnost. Okrsková volební komise
však může vysílat své členy s přenosnou volební schránkou pouze v rámci svého volebního okrsku.
Na základě žádosti vyšle okrsková volební komise k voliči dva své členy s přenosnou volební schrán-
kou, úřední obálkou a hlasovacími lístky. Při hlasování postupují členové okrskové volební komise
tak, aby byla zachována tajnost hlasování.

3) Volič může hlasovat v jakékoli volební místnosti na území České republiky, musí však ve volební
místnosti (kromě prokázání své totožnosti a občanství) odevzdat okrskové volební komisi voličský
průkaz (viz níže).

•Jak si může volič opatřit voličský průkaz?
Volič, který nemůže nebo nehodlá volit ve svém volebním okrsku, může požádat o voličský průkaz.
S voličským průkazem může volič hlasovat v jakémkoliv volebním okrsku na území ČR. Voličský průkaz
vydává obecní úřad příslušný podle místa pobytu voliče (tj. ten, u kterého je volič zapsán v seznamu).
Volič může požádat o voličský průkaz ode dne vyhlášení voleb, a to:
- osobně nejpozději 22. května 2019 do 16:00 hodin nebo
- písemně  tak,  aby  byla  žádost doručena obecnímu úřadu nejpozději 17. května 2019

v 16:00 hodin. Písemná žádost musí být opatřena úředně ověřeným podpisem voliče, nebo zaslána
v elektronické podobě prostřednictvím datové schránky (nestačí pouhý email).

Obecní úřad předá voliči voličský průkaz nejdříve 9. května 2019, a to buď voliči osobně, nebo osobě,
která se prokáže plnou mocí s ověřeným podpisem voliče žádajícího o vydání voličského průkazu,
a nebo jej voliči zašle.

•Co učiní volič po příchodu do volební místnosti?
Hlasovací lístky obdrží všichni voliči na adresu trvalého pobytu nejpozději 21. května 2019. Hlasovací
lístky si je možné vyžádat i ve volební místnosti.
Volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné.
Volič musí ve volební místnosti prokázat svou totožnost a státní občanství ČR platným cestovním,
diplomatickým nebo služebním pasem ČR, cestovním průkazem, nebo platným občanským průkazem.
Neprokáže-li volič svou totožnost a státní občanství, nebude mu hlasování umožněno.
Pokud volič hlasuje na voličský průkaz, je povinen ho odevzdat okrskové volební komisi.
Volič obdrží od okrskové volební komise prázdnou úřední obálku opatřenou úředním razítkem. Na po-
žádání mu komise vydá i sadu hlasovacích lístků.
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Voliči, který není zapsán v seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu, okrsková volební ko-
mise hlasování neumožní. To neplatí, pokud volič hlasuje na voličský průkaz nebo pokud předloží
potvrzení o vyškrtnutí ze zvláštního sezamu voličů vedeného zastupitelským úřadem, nebo potvrzení
o vyškrtnutí ze seznamu voličů pro volby do Evropského parlamentu v souvislosti se změnou trvalého
pobytu a prokáže své právo hlasovat ve volebním okrsku.

• Jak volič hlasuje?
S úřední obálkou a hlasovacími lístky vstoupí volič do prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků.
Zde si vybere hlasovací lístek toho kandidujícího subjektu, pro který chce hlasovat.
Na vybraném hlasovacím lístku může volič nanejvýš dvěma kandidátům udělit preferenční hlas. To učiní
tak, že zakroužkuje jejich pořadové číslo. Pokud volič zakroužkuje více než dva kandidáty, nebude se při-
hlížet k žádnému přednostnímu hlasu. Jiné úpravy hlasovacího lístku nemají na jeho posuzování vliv.
Poté vloží volič tento hlasovací lístek do úřední obálky. Volič by měl při vkládání hlasovacího lístku do
úřední obálky dát pozor na to, aby omylem nevložil do úřední obálky (např. z důvodu slepení) více hla-
sovacích lístků. V takovém případě by se totiž jednalo o neplatný hlas voliče.
Volič hlasuje tak, že úřední obálku s vybraným hlasovacím lístkem vloží před okrskovou volební komisí
do volební schránky.
S voličem, který nemůže pro tělesnou vadu vybrat nebo upravit zvolený hlasovací lístek, nebo nemůže
číst nebo psát, může být v prostoru určeném pro úpravu hlasovacích lístků přítomen jiný volič, niko-
liv však člen okrskové volební komise, a hlasovací lístek za něho upravit a vložit do úřední obálky, a po-
případě i úřední obálku vložit do volební schránky.

Podrobné informace pro občany České republiky žijící v zahraničí o podmínkách hlasování ve volbách
do Evropského parlamentu či příp.specifika voličských práv pro občany nemající trvalý pobyt na území
ČR naleznete na stránkách Ministerstva vnitra ČR. Volby do Evropského parlamentu se budou na území
států Evropské unie konat v rozmezí od 23. května 2019 (čtvrtek) do 26. května 2019 (neděle).

Mgr. S. Klengelová, tajemnice MěÚ

Tisková zpráva firmy Můj zubař
Společnost Můj Zubař ve spolupráci se Škoda Auto a Městem Solnice plánuje provozovat zubní ordi-

naci v Solnici. V současné době všechny zainteresované strany intenzivně pracují na splnění všech
legislativních požadavků včetně personálního obsazení, tak, aby bylo možné ordinaci v co nejbližším ter-
mínu plně zprovoznit.

Společnost Můj Zubař zveřejní v průběhu března na svých webových stránkách www.mujzubar.com
telefonní číslo do provozovny v Solnici, na kterém se bude možné od dubna 2019 přihlašovat do trvalé
péče. V průběhu dubna a května, než budou splněny všechny formální náležitosti provozu v Solnici,
budou přednostně ošetřováni pacienti s akutními obtížemi na provozovně v Novém Městě nad Metují.

Poznámka: Pro informace volejte tel.: 602 152 873 - od 9.00 - 12.00 hod.  
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Aktuálně z městských lesů
Lesy se po dlouhé době dostaly do pozornosti medií, bohužel jak to bývá, v negativních souvislos-

tech. Dochází k jejich hynutí a v centru pozornosti je kůrovcová kalamita. Možná se to někomu nezdá,
ale dotýká se to i nás na Solnicku, a proto si dovolím věnovat se zde tématu lesů.

Jaké jsou vlastně příčiny současných problémů? Je to jednoznačně lidská činnost. Aktuálně hynutí lesů
nastartovalo období sucha, které je místním důsledkem globálních klimatických změn. Zjednodušeně se
tomu říká oteplování Země, ale není to přesné, existují oblasti, kde je chladněji. V České republice se to
ovšem oteplením projevuje. Jako pamětník mohu potvrdit, že období pěti zim, v nichž nebyl mráz pod
-20°C do devadesátých let minulého století nepamatuji. Poté se teplé a „normální“ zimy střídaly, nyní
jsou již jen teplé. Také letní vedra jsou stále častější. A podobně je to se srážkami. Od devadesátých let
zažíváme rozkolísané průběhy, kdy suché roky střídaly roky se srážkami extrémními a povodněmi. Nyní
tedy je již pět let sucho. Občas je sice období, kdy prší normálně, nestačí to však na vyrovnání stavu pod-
zemních vod a povrchové vrstvy půdy o to rychleji vysychají. Detaily lze nalézt na stránkách Českého
hydrometeorologického ústavu. Konkrétně ve východních Čechách kumulovaně chybělo na podzim 2018
650 mm srážek – což je shodou okolností roční průměrné množství. Stromy tedy mají dlouhodobě vody
nedostatek. Problém jim prohlubuje ještě to, že se „přizpůsobily“ teplejšímu počasí a na jaře o 14 dní
dříve raší a na podzim o 14 dní déle drží listí (jsou samozřejmě výjimky). Prodloužení vegetační doby
o měsíc znamená, že o měsíc déle odpařují z listoví (i jehličí je list) vodu a spotřebují jí víc. A navíc – čím
vyšší teplota, tím vyšší výpar. Tento jev je sice pozitivní z klimatického pohledu (zmírňuje horko), ale pro
dřeviny je v kombinaci se suchem vražedný. Takže prvním důvodem hynutí lesů je extrémní sucho, jako
důsledek působení současné globální civilizace.

Druhým  důvodem  jsou  následky
historicky nesprávného hospodaření
v  lesích. Naši předci  z  různých dů-
vodů preferovali výsadbu smrků a bo-
rovic. Ve 30. letech minulého století
sice pochopili, že to není dobrá cesta,
a  nastalo  určité  zlepšení,  bohužel
v 70. letech soudruzi rozhodli, že les
bude továrna na dřevo. A výsadby se
vrátily ke smrku téměř stoprocentně,
smrkové  hospodaření  totiž  nejlépe
vyhovovalo jejich představě o disci-
plíně.  Teprve  v  90.  letech  jsme  se
mohli vrátit k přírodě blízkému hospodaření. Důsledek je, že smrk má v lesích zastoupení 50%, místo při-
rozených asi 10%. Roste tudíž většinou na lokalitách, které mu úplně nevyhovují. Přirozeně je horskou
dřevinou přizpůsobenou spíš chladu a vlhku než současnému opačnému počasí. Kůrovcovití brouci (jen
na smrku žijí 4 druhy) mají proto s polosuchými, polomrtvými stromy snadnou práci. Naši předchůdci
nám také po vzoru zemědělců lesy odvodnili, naštěstí už většina melioračních příkopů přestává být
funkční. Aktuální je nyní spíš nebezpečná změna hydrologických poměrů naddimenzovaným odvodně-
ním lesních cest.



8 w w w . s o l n i c e . c z

Třetím důvodem je nezájem státu a vlastně celé společnosti o stav lesů. Výše popsané problémy jsou
známé, stát je však neřešil. „Probudil“ se až loni, když se objevila záplava suchých smrků. Hospodaření
v lesích dosud nechal pouze na vlastních, bez podpory toho „správného“. Ve státních lesích ho pak za-
jímala jen výše odvodu do rozpočtu. Státní lesník má v současnosti pod dozorem trojnásobnou plochu
lesa proti dobám socializmu. Navíc by při tom měl dozírat i na lesy drobných vlastníků. Zemědělci
dostávají dotaci na „údržbu krajiny“, lesníci však na mimoprodukční funkce lesa nedostávají nic. Exis-
tuje jistá forma finanční pomoci vlastníkům lesa, je však zaměřená jen na podporu udržení lesa jako
takového (obnova, výchova apod.). Problém, co s neprodejným kůrovcovým dřevem, ponechal nyní stát
zcela na vlastnících. Nedostatek financí pak způsobuje, že v lesnictví nejsou pracovníci, kteří by se
o řádné lesní hospodaření mohli starat. 

Jaká je situace přímo v našich lesích? V městských lesích jsme kůrovce na smrku udrželi pod kontro-
lou. Znamená to, že napadené stromy jsme stíhali včas najít, vytěžit a asanovat (zabít v nich larvy
a brouky). Díky podpoře vedení města jsme měli na uvedené práce čas, peníze i pracovníky. Přesto se celé
léto a začátkem podzimu objevovaly další a další napadené stromy. I po skončení „kůrovcové sezony“
se objevovaly usychající smrky a to ve všech věkových kategoriích, od náletů přes tyčoviny až po do-
spělé stromy. Skupiny uhynulých smrků se navíc ukázaly u sousedních vlastníků a většinou byly pozdě
asanovány. Je tedy předpoklad, že v roce 2019, i při pro nás výhodném (mokrém) počasí, bude kůrov-
cová kalamita pokračovat. A při případném suchu se bude dále prohlubovat. Další problém je hynutí ja-
sanu, způsobené houbovou chorobou Chalara fraxinea. Napadá jasany všeho věku, stromům prosychají
koruny, později buď uschnou úplně, nebo se vyvrátí kvůli uhnilým kořenům. Zdá se, že i jasany hynou
více na lokalitách, kde jim chybí voda. Bohužel se ale prosychání projevuje i v blízkosti vodotečí. Hynutí
jednotlivých stromů lze pozorovat také u jiných dřevin, dokonce i u odolné břízy.

Snažíme se na možnou katastrofu připravit. Nakoupili jsme chemikálie pro nutnou asanaci, máme
traktor pro přibližování, abychom nebyli zcela závislí na cizích pracovnících, kterých je v „kůrovcové
sezoně“ nedostatek. Snížili jsme cenu jehličnatého paliva, abychom alespoň tak prodali případně jinak
neprodejnou kůrovcovou hmotu. Touto cestou žádám občany o nahlašování v létě napadených stromů –
poznáte je podle toho, že jim v létě opadává ještě zelené jehličí, na kmenech jsou vidět drobné rezavé
drtinky a otvory, nebo je ozobávají ptáci. O situaci v městských lesích je možno hlásit mně (tel. 721 438 402),
u ostatních vlastníků pak buď přímo jim, nebo jejich lesním hospodářům. Pokud je neznáte, lze vlastníka
najít na internetu, po zadání „náhled do katastru“.

Z dlouhodobého hlediska současná opatření státu a doporučení odborníků potvrzují námi uplatňo-
vaný směr – záměnu smrku za listnáče a jedli. Samozřejmá je potřeba co největšího využívání přirozené
obnovy. Nový je důraz na větší prořeďování porostů, aby se srážky dostaly mezi korunami ke kořenům.
Tato opatření budeme samozřejmě používat nadále, bohužel nadměrné stavy spárkaté zvěře (kopytníků)
nám hospodaření prodražují – všechny listnáče musíme oplotit.

Na závěr trochu optimizmu – příroda je mocná a i s takovou krizí si poradí. Problémy budeme mít my
lidé (nedostatek financí, později vody, jiná krajina), ale v našich smíšených lesích holiny vždy po nějaké
době  zarostou.  Stalo  se  to  v  30.  letech minulého  století  po  tzv. mniškové  kalamitě,  bude  to  tak
i dnes, byť v jiné, pro člověka více nepříjemné formě. 

Vasil Hutník, správce městských lesů
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AQUA SERVIS ZAVÁDÍ ZÁLOHY NA VODNÉ A STOČNÉ
Z důvodu rovnoměrného rozložení plateb za vodné na pravidelné měsíční částky, zavádíme placení záloh

na vodné. Tato změna se týká jen tzv. maloodběrů (tj. domácností a firem s malým odběrem vody), zálohy
se nedotknou velkoodběratelů, kteří mají již nyní nastaveno pravidelné měsíční vyúčtování. Zálohy bude
možné platit buď trvalým příkazem z účtu nebo prostřednictvím sdruženého poštovního inkasa SIPO.

V této souvislosti upozorňujeme naše odběratele na skutečnost, že  v období 2020 – 2024 dojde
postupně v jednotlivých lokalitách ke  snižování odečtů až na 1x ročně. Kdo nebude mít sjednán režim
zálohových plateb, bude muset počítat s  jednorázovou finanční zátěží. S ohledem na možnost záloho-
vých plateb, nebudeme v případě dlužných částek přistupovat na režim splátkových kalendářů.

Současně, s umožněním zálohových plateb, probíhá aktualizace odběratelských smluv, z důvodu spl-
nění nových legislativních požadavků, daných novelou č. 275/2013 Sb., zákona o vodovodech a kanali-
zacích. V průběhu dubna můžete očekávat, že Vás navštíví zaměstnanec AQUA SERVISU, aby Vám pomohl
s vyplněním údajů, které jsou potřebné pro provedení změn.

Jestli máte zájem o sjednání zálohových plateb, nemusíte čekat na návštěvu našeho zaměstnance, ale
můžete navštívit webové stránky společnosti AQUA SERVIS www.aquark.cz. Pod záložkou ZÁLOHY PLATEB
najdete bližší informace a oba formuláře, jak pro přistoupení k platbě záloh, tak pro změnu stávající smlouvy.
Formuláře bude možné vyzvednout a vyplněné odevzdat i na úřadu města. Pro další informace, či schůzku,
můžete volat na tel.:  494 539 111 nebo na tel.: 702 226 422, případně napsat na e-mail: zalohy@aquark.cz. 

AQUA SERVIS spustil vyjadřovací portál
Tuto službu využijí běžní  žadatelé, kteří potřebují  vybudovat vodovodní či kanalizační přípojku,

případně jen potřebují vědět, jak daleko je vodovod či kanalizace od jejich pozemku. Určitě ji přivítají
projektanti, kteří u nás žádají o vyjádření častěji.

Vyjadřovací portál, který je přístupný z webových stránek společnosti www.aquark.cz, umožňuje
pohodlné zadávání elektronických žádostí o vyjádření. Samotné zadání žádosti probíhá v pěti krocích.
Žadatel zde doplní svoje kontaktní údaje, důvod žádosti a zájmovou lokalitu. Po úspěšném zadání žádosti
dorazí žadateli potvrzovací email, ve kterém je shrnuta jeho žádost s uvedením čísla jednacího. Regis-
trovaní žadatelé potom budou moci využívat určité výhody spočívající v předvyplnění údajů o žadateli
či zobrazení sítí v mapě u zájmové lokality. 

To, co již žadatel nevidí, je specializovaný software, ve kterém referentka vyjadřování podané žádosti
eviduje, zpracovává a ze kterého hotové vyjádření odesílá na emailovou adresu žadatele. Oproti před-
chozímu způsobu, kdy každé vyjádření bylo sestavováno za pomoci šablon v textovém editoru, to je
velký krok kupředu. V dohledné době bude možné některé typy žádostí zpracovat plně automaticky, kdy
hotové vyjádření odejde žadateli na email v řádu desítek minut až hodin.

„Vyjadřovací portál minimalizuje nedostatky při zadávání, snižuje pravděpodobnost chyby či omylu
díky rozsáhlé automatizaci, šetří náklady a zrychluje přístup k potřebným informacím“, dodal Bc. Jakub
Dragoun, vedoucí zákaznického centra.

Aqua servis
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Ve středu 30. ledna 2019 proběhlo
v obřadní síni v budově Městského
úřadu  v  Solnici  slavnostní  předání
diplomů absolventkám, které úspěšně
ukončily 1. semestr Virtuální univerzity
3. věku. Tohoto prvního stupně studií
U3V dosáhly posluchačky p. Kroulíko-
vá, p. Křepelová. p. Lingrová, p. Martin-
cová, p. Martinů a p. Trsová. Atmosféra
byla skutečně slavnostní a hned nato
se rozjel další semestr studia, do kte-
rého se přihlásily kromě stávajících
absolventek i další nové posluchačky.

Tak jim popřejme hodně studijních úspěchů a spokojenosti z nově nabytých znalostí.

Univerzita třetího věku

Po Velikonocích začínáme!
Sdružení SPLAV, z.s. zahajuje 23. dubna 2019 další běh motivačního programu, který je součástí pro-

jektu „Spolupracujeme, spolu se SPLAVem“. Je určený pro osoby nezaměstnané, se zdravotním zne-
výhodněním, pro osoby pečující o osobu blízkou, ale i pro ty, kteří práci mají, ale pouze na krátký
úvazek, anebo by rádi práci změnili.

Proběhlé dva běhy byly velice přínosné pro všechny zúčastněné (dosud celkem 25 osob). Zapojili se
do připravených aktivit, pomáhali zvelebovat terapeutickou zahradu, třetina si vyzkoušela práci na zkou-
šku a někteří pracují i nadále, z čehož máme velkou radost. Je poznat, že si posílili své sebevědomí, pře-
hodnotili životní hodnoty a nehledají jen negativa v těžkých životních osudech. Rozšířili své kontakty,
získali nové přátele a zapojili se do společnosti. Toto vše je velice potřebné pro spokojenost v životě.

Nyní máme připravený třetí běh tohoto motivačního programu. Skládat se bude ze společných
seminářů, individuálních konzultací s odborníky, pracovních setkávání na zahradě v Doudlebách nad
Orlicí a terapie pro trénink mozku – terapie EEG Biofeedback.

Celý program bude probíhat na dvou místech – v Rychnově nad Kněžnou v prostorách knihovny –
studovny ve Společenském centru a na terapeutické zahradě v Doudlebách nad Orlicí v areálu zámku.
Setkání budou probíhat 3x týdně, pro účastníky kurzu zcela zdarma, proplácet budeme jízdné a zajiš-
ťujeme stravování během společných aktivit. Díky projektu nabízíme také vybraným účastníkům mož-
nost zaměstnání na dobu tří měsíců – na zkrácený úvazek 0,4. Budeme také nápomocni při vyhledávání
vhodných zaměstnavatelů. 

Zahájení motivačního programu – příležitost pro Vás
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Náplní motivačního kurzu jsou  semináře  s  tématy,  která  pomohou  účastníkům  objasnit  různé
situace, se kterými se setkávají v běžném životě – dotknou se oblastí rodinných i pracovních. Jsou také
zaměřené na sebepoznání, podporu zdravé komunikace, nácviky pracovních dovedností, na informace
o bezpečnosti práce, péči o zdraví a poskytování první pomoci, základy finanční gramotnosti. 

Během individuálních konzultací budou moci účastníci probrat s odborníky problémy, které je trápí,
a společně pro ně hledat řešení. Součástí pracovních setkávání na zahradě jsou společné terapeutické
programy, kdy si zážitkovou metodou, za využití různých her, vyzkouší různé pracovní dovednosti spo-
jené se zahradou. 

Terapie EEG Biofeedback je jedinečná terapie určená pro trénink mozku, posilování pozornosti, sou-
středění, paměti. Je nápomocná při řešení různých dysfunkcí, zlepšuje rychlost učení, správného roz-
hodování, vylepšuje celkovou harmonii, vyrovnanost, sebevědomí. Je vhodná při stresu, depresích,
stavech vyhoření, prevence demence, při léčbě mozkových příhod, po úrazech mozku.

9. dubna 2019 v 9.00 hodin proběhne informační schůzka v zasedací místnosti úřadu práce v Rych-
nově nad Kněžnou. Přijďte si poslechnout konkrétní informace o projektu a co Vám může přinést.

Další informace k tomuto projektu Vám ráda poskytne koordinátorka projektu PharmDr. Ilona Miku-
šová, tel: 777 813 837, email: ilona@sdruzenisplav.cz, www.sdruzenisplav.cz

Pokud patříte mezi osoby bez práce a rádi byste našli práci, která Vám bude vyhovovat, chcete změnu
ve svém denním stereotypu, dozvědět se zajímavé informace a něco nového se naučit – neváhejte
a ozvěte se!

Tento projekt je spolufinancován Evropským sociálním
fondem a státním rozpočtem ČR prostřednictvím 
Operačního programu Zaměstnanost.

Zaměstnanci závodu ŠKODA Kvasiny jsou opět Ježíškovými 
vnoučaty, seniorům splnili přání za více než 140 000 korun

Kvasiny 31. 1. 2019 – Projekt Českého rozhlasu Ježíškova vnoučata pomohl splnit přání v domovech
pro seniory. Jejich klienti mohli s pomocí sociálních pracovníků vyslovit svá vánoční přání a do projektu
se zapojit. Seznam dárců, tedy Ježíškových vnoučat, letos již podruhé rozšířili i zaměstnanci závodu
ŠKODA AUTO v Kvasinách.

Zaměstnanci kvasinského závodu obdarovali domovy pro seniory v blízkosti automobilky – například
v Borohrádku se mohou těšit na živou hudbu, v Kostelci nad Orlicí zase na profesionální canisterapii, tedy
léčbu založenou na kontaktu člověka a psa. Další přání budou splněna v Novém Městě nad Metují, Vam-
berku a Albrechticích nad Orlicí, kde si senioři vybrali zdravotnické potřeby, jako například přístroj pro
magnetickou terapii. 

Škoda Auto a.s.



1 2 w w w . s o l n i c e . c z

Společnost  ŠKODA AUTO  tak  navázala  na  úspěch
loňského  roku,  kdy  její  zaměstnanci  do  projektu
Ježíškova vnoučata věnovali téměř 70 000 korun. Za
tento příspěvek zakoupili polohovací postele s matrací,
invalidní vozík a poněkud netradiční dárek – zabijačku
a koncert s živou hudbou. 

Závod ŠKODA AUTO v Kvasinách tak rozšířil  řadu
společensky prospěšných projektů ve svém okolí. Ne-
dávno například automobilka předala Městské policii
v Rychnově nad Kněžnou vůz ŠKODA KAROQ pro po-
třeby místního oddělení, které působí také v obci Kva-
siny a v městě Solnice.

ŠKODA AUTO darovala Zdravotnické záchranné službě Královéhradeckého kraje dva
nové vozy ŠKODA KODIAQ
Kvasiny, 21. února 2019 - Vozy budou sloužit v nejbližším okolí jejích výrobních závodů: v Rychnově

nad Kněžnou a v Trutnově. Zdravotnickému nadačnímu fondu města Rychnov nad Kněžnou společnost
také poskytne finanční dar ve výši 1 000 000 Kč, který bude využit pro potřeby místní nemocnice. V rámci
aktivit v oblasti společenské odpovědnosti nedávno ŠKODA AUTO předala vozy či finančně přispěla i so-
ciálním službám v regionu a Městské policii v Rychnově nad Kněžnou.

„Společnost  ŠKODA  AUTO  podporuje,  v  souladu  se  svou  strategií,  společenské  odpovědnosti
v regionech v okolí svých výrobních závodů také oblast zdravotnictví. Jsme rádi, že můžeme pomoci
Královéhradeckému kraji v zajištění kvalitní a funkční zdravotní péče. Města v tomto kraji jsou pro nás
klíčovými partnery již řadu let,“ říká Bohdan Wojnar, člen představenstva společnosti ŠKODA AUTO za
oblast řízení lidských zdrojů.

Obě nová SUV ŠKODA KODIAQ ve službách Zdravotnické záchranné služby Královéhradeckého kraje
mají výkonný motor 2,0 TDI (140 kW), 7stupňovou automatickou převodovku a pohon všech kol. Jeden
vůz bude sloužit na Rychnovsku, druhý je pak určen pro Trutnov. Oba tedy budou působit v nejbližším
okolí výrobních závodů ŠKODA AUTO.

ŠKODA AUTO dlouhodobě přispívá k rozvoji zdravotnických a sociálních služeb či bezpečnosti v re-
gionu. Nemocnici Rychnov nad Kněžnou podporuje i dalšími prostředky. Zdravotnickému nadačnímu
fondu města Rychnov nad Kněžnou věnuje automobilka finanční dar ve výši 1 000 000 Kč pro rozvoj
místní nemocnice. Od roku 2017 společnost ŠKODA AUTO investovala v rámci regionální odpovědnosti
desítky milionů korun. Společnost ŠKODA AUTO také aktivně participuje na zajištění odborné stomato-
logické péče v regionu.

V roce 2017 ŠKODA AUTO poskytla tři vozy sociálním a zdravotnickým institucím: Sociálním službám
města Rychnov nad Kněžnou, neziskové organizaci Pferda a Nemocnici Rychnov nad Kněžnou. Loni spo-
lečnost předala Městské policii v Rychnově nad Kněžnou již druhý vůz – SUV ŠKODA KAROQ. Mimo to
automobilka každoročně poskytuje místnímu policejnímu oddělení příspěvek ve výši 2 miliony korun
pro zvýšení bezpečnosti v regionu.
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Prioritou společnosti ŠKODA AUTO
je také zdraví vlastních zaměstnanců,
a proto svým pracovníkům poskytuje
nepřeberné množství zdravotních be-
nefitů. Zaměstnanci se mohou napří-
klad  nechat  zdarma  očkovat  proti
chřipce  či  klíšťové  encefalitidě,  na
podzim a v zimě probíhá program vi-
taminové prevence. Zaměstnancům,
kteří  darují  krev  nebo  kostní  dřeň,
společnost poskytuje odměny. ŠKODA AUTO také podporuje mnoho zdravotních programů, jako jsou
například preventivní rehabilitační programy, kardiovaskulární programy či komplexní programy na pod-
poru zdraví a spolupracuje i s externími  odborníky v oblasti psychosociální péče. K motivaci zaměstnanců
pečovat o vlastní zdraví slouží aplikace Zdravotní benefity, kde společnost odměňuje ty zaměstnance,
kteří o své zdraví pečují. Tyto body si pak zaměstnanci mohou převést na doplňkové penzijní spoření nebo
na nákup zdravých potravin v závodních restauracích a kioscích.

ŠKODA AUTO si v rámci své společenské odpovědnosti zakládá na dobrých sousedských vztazích
a podporuje regiony, v nichž působí, v řadě oblastí – vedle zdravotnictví jde také o rozvoj infrastruktury
a bezpečnosti, ochranu životního prostředí či aktivní účast na komunitních projektech. Odpovědné
a udržitelné podnikání je jednou z hlavních oblastí firemní Strategie 2025.

Dalším výsledkem spolupráce automobilky ŠKODA AUTO a místních samospráv z regionu je společný
projekt sociologického výzkumu na Rychnovsku. Odstartují ho municipality ve spolupráci se společností
ŠKODA AUTO, ŠKODA AUTO Vysokou školou a výzkumnou organizací Behavio. Jeho cílem bude zapojení
místních obyvatel, kteří dostanou možnost vyjádřit se k aktuálním otázkám rozvoje regionu. Do inte-
raktivního sběru informací se může, prostřednictvím chytré aplikace a webových stránek, zapojit každý,
kdo chce vyjádřit svůj názor na jednotlivá témata. Průzkumů bude v průběhu roku hned několik. Zjišťo-
vat budou názory na témata bezpečnosti, zdravotnictví, dopravní bezpečnosti, vzdělávání, bydlení,
sociální infrastruktury atd.

Výsledky těchto výzkumů by měly zajistit větší zapojení obyvatel do budoucího vývoje rychnovského
regionu.

Pro další informace, prosím, kontaktujte:
Tomáš Kotera Martina Gillichová
Vedoucí Komunikace podniku Tisková mluvčí závodu Kvasiny
T +420 326 811 773 T +420 730 862 526
tomas.kotera@skoda-auto.cz martina.gillichova@skoda-auto.cz

Zdroj: ŠKODA AUTO
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Přišlo jaro do vsi, kde jsi, zimo, kde jsi?
Byla zima mezi námi a teď už je za horami.
Hu, hu, hu, jaro už je tu!

Tohle je jedna z básniček, která nám pomáhá vynést zimu ze Solnice. Pokoušíme se o to pravidelně
21. března a po mnohaletých zkušenostech víme, že se to nakonec dobře podaří a jaro se dostaví!

Takhle na jaře si rádi připomínáme důležitost knihy, četby a poslechu. Je to moc dobré pro fungování
mozku, představivost, chápání souvislostí, rozšiřování slovní zásoby. Knížka umí potěšit, rozveselit, přináší
poučení i poznání, může být důvodem k zamyšlení.  A tohle všechno se nám v životě bude jistě hodit!

Hezký vztah ke knížkám nám pomáhá vytvářet paní Šklíbová z místní veřejné knihovny. Pozvala nás
na moc zajímavou akci – dovolila nám v knihovně malovat obrázky. To se může, každý přece ví, že
obrázky do knížek patří! Nebylo to malování jen tak ledajaké. Nejdříve jsme se trošku seznámili s histo-
rií. Dozvěděli jsme se, že se vlastně malovalo už v pravěku a jak se stalo, že obrázky skončily až v kníž-
kách. Potom jsme si pro jistotu půjčili ochranné malířské pláště a nejprve začali s mícháním barev.  Byly
práškové a pocházely z přírody. Míchání barvy s vodou známe dobře, ale tentokrát jsme si vyzkoušely,
že je možné ji rozmíchat v oleji nebo ve vajíčku – tak se to totiž dříve dělávalo. Pak jsme si pěkně zama-
lovali na papír a třeba i na sklo!

Stále si na jaře připomínáme potřebnost ochrany přírody. Sbíráme elektroodpad a mobily, aby se z nich
vyrobilo zase něco užitečného. Děkujeme těm, kteří do naší sbírky přispěli!

Navštívíme i solnickou čistírnu odpadních vod, abychom viděli, co tam vlastně posíláme a co se s tím
děje dál, pokud bude dobré počasí zasoutěžíme si tam a dozvíme se něco nového o důležitosti šetrného
zacházení s vodou a materiály. 

Takže až budeme velcí, vezmeme si knížku a půjdeme se natáhnout na sluníčko do čisté přírody.

Anebo to zkusme třeba hned!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice

Mateřská škola Solnice

Zápis dětí
do Mateřské školy Solnice
spojený se dnem otevřených dveří se koná 
v úterý 7. května 2019 od 14.00 do 17.00 hodin.
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Začátek nového roku v ZŠ Solnice
Tři divadelní představení, více než čtyři různé žákovské soutěže, týden sportovního vyžití a k tomu plno

dalších edukativních a jiných akcí. Plán na několik měsíců, říkáte si? Omyl! Takhle vypadal svěží jarní start
výuky na ZŠ Solnice během prvních deseti týdnů nového roku.

V lednu děti zhlédly netradiční divadelní představení jediného herce, a to hned ve dvou tematických
variantách – O Lišce Bystroušce pro mladší diváky, starší si rozšířili své znalosti o největším dramatikovi
všech dob, Shakespearovi. Než se rozdalo pololetní  vysvědčení, rozezněly se školními chodbami hlasy
účastníků soutěže Solnický skřivánek, ve které byla, jako již tradičně, mezi zpěváky velmi silná konkurence.

I únor odstartovalo divadelní představení, na které jeli osmáci až do Hradce Králové. Klasický příběh
Romeo a Julie opět dokázal svou nadčasovost a sklidil velký úspěch. Aby té kultury nebylo až příliš, konal se
v pátek 8. sportovní den. Žáci se rozdělili na lyžaře a plavce, a mohli si tak každý užít dopoledne podle svého.
Následující úterý se zase soutěžilo, tentokrát v anglickém jazyce. Olympiády v Rychnově se zúčastnili vítězové
školního kola Kryštof Exner a Tereza Kouřimová. A pěvečtí talenti, kteří se v lednu probojovali na přední po-
zice  Skřivánka,  odjeli  v  tentýž  den  na  oblastní  klání  do  Opočna,  kde  Solnice  opět  sklízela  ovace.
V kategorii A1 zvítězil Adam Koráb ze 4.třídy a Rudolf Jáneš z 1.B si odnesl zvláštní cenu poroty. V kategorii
B2 druhé místo obsadila Michaela Zimová ze 6.třídy. Náročný týden završila páteční recitační soutěž.

V druhé polovině února mezi sebou bojovali ti nejšikovnější geografové z naší školy, opět na olympij-
ské úrovni. Nejlepšími znalostmi v okrese nás reprezentovali Jan Luščák ze 6.třídy a David Dyntar ze 7.B.
Nabitý program měla také školní družina, která šířila osvětu v oblasti třídění odpadů a následně uspo-
řádala karneval, akci větších rozměrů, které se kromě našich žáků zúčastnili i předškoláci z mateřské
školky. Poslední únorový den se děti z pátého, šestého a sedmého ročníku opět vydaly za kulturou, ten-
tokrát na představení ZUŠ Rychnov nad Kněžnou „Století“. Ve stejný den probíhalo okresní klání nej-
lepších recitátorů Rychnovska, kde měla naše škola hojné zastoupení. Všichni recitátoři podali skvělé
výkony a postoupili do kola krajského, které bude v dubnu. Jsou jimi Matěj Biedermann ze 2.třídy, Nina
Špůrová ze 3.B, Dorota Repová ze 4.třídy a Natálie Seidlová z 5.A.

Začátek března patřil zejména sportov-
ním nadšencům z řad sedmáků –  jelo se
totiž na lyžařský kurz. Celý týden v Dešt-
ném proběhl nejen na sjezdovkách a běž-
kách, ale také na chatě, v podobě různých
týmových her a zábavných večerních pro-
gramů, velmi úspěšně. Ani na domovské zá-
kladně v Solnici se v tyto dny nezahálelo
– konal se zde například žákovský koncert
žáků ZUŠ Rychnov pro solnickou veřejnost,
prvňáci se zúčastnili programu Čistíme si
zoubky  a  třeťáci  mapovali  sběrná  místa
v našem městě. 

Základní škola Solnice
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Jsme rádi, že se dění na naší škole nelimituje pouze na výuku a dává dětem příležitost k seberealizaci
i mimo školní lavice. Ačkoliv s sebou tento fakt přináší i mnoho organizačních aktivit nad rámec běžného
vyučování, úspěchy a radost žáků potvrzují smysluplnost snah učitelského kolektivu, které rozhodně
budou i nadále pokračovat.

Renata Netíková, vychovatelka ŠD

S sebou: občanský průkaz, rodný list dítěte
Těšíme se na Vás!

pro školní rok 2019 / 2020 se koná

od 14.00 do 18.00 hod. v ZŠ Solnice

Vydařený dětský karneval v Ještěticích.

J. Tomšová a J. Tošovská, Solnický Brouček

Solnický Brouček

Zápis do 1. třídy

ve středu 24. dubna 2019
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Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za I. čtvrtletí roku 2019
Čas plyne a opět máme za sebou čtvrt roku. Rád bych shrnul činnost klubu do přehledu akcí, usku-

tečněných v tomto období.

Již 9. ledna 2019 se sešel výbor klubu, aby doladil připravovaný program na chystanou výroční schůzi
klubu. Zajištění prostor, účinkujících a technického zajištění se musí dít s velkým předstihem. Proto bylo
třeba upřesnit detaily a zajistit jídlo podávané na schůzi. Musely se připravit zprávy, přehledy a informace
k přednesení členům klubu.

Ve středu 23. ledna 2019 se po čtrnácté
hodině začali sjíždět členové klubu do mo-
torestu  U  sekyrky  v  Bílém  Újezdě.  Pro
ostatní  byl  přistaven  v  Solnici  autobus
pana Vavery. V 15 hod. byla přípitkem za-
hájena  schůze.  Výbor  všechny  seznámil
s  přehledem  hospodaření  v  roce  2018,
s  členskou  základnou a  s plány pro  rok
2019. Přivítali jsme mezi sebou starostu
Solnice, který promluvil o dění a plánech
v Solnici. Měli jsme možnost pokládat do-
tazy, které nám pan starosta zodpověděl.
Poté již nastoupili účinkující s kulturní vložkou. Nejprve předvedly děti ze školy a školky v Bílém Újezdě

svůj nádherný program. Po nich nás přijel pobavit
Floriteam z Doudleb n. Orl. Na známé melodie si
připravily  ženy  –  důchodkyně,  čtyři  taneční  vy-
stoupení plné energie a elánu. Přesvědčily nás, že
i v důchodovém věku je možno žít činorodě a po-
zitivně. Jejich vystoupení sklidilo velký potlesk. Ná-
sledovala večeře, po které byl volný čas zábavy
a došlo i na tanec. V 19 hod. byl opět přistaven
autobus k cestě domů. Technicky schůzi tradičně
zajistil pan Petr Bek s panem Holcem. Prostor pro
schůzi, obsluhu a dobré jídlo pro všech 99 zúčast-
něných důchodců poskytla paní Laďka Hanušová
s personálem motorestu. Stín vytvořila pouze ne-
zodpovědnost přihlášených a nedorazivších členů
klubu. Bylo by slušné se před zahájením schůze
omluvit.

Další akcí bylo 13. února 2019 promítání s před-
náškou v místní škole. Díky vstřícnosti vedení zá-
kladní školy se mohli zájemci sejít v 15:30 hod. ve

Klub důchodců Solnice
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školní třídě, která je k tomuto účelu uzpůsobena. Opět nám pan Finger s panem Grimem poskytli své
video z cest po Rakousku, Švýcarsku a Francii. Pan Finger k těmto obrazovým záběrům vyprávěl zážitky
z cest a seznámil nás s místy, která navštívili. Tato promítání či besedy jsou příjemnou změnou v šedi-
vém období zimních měsíců. Zájem o tyto akce ukazuje hojná účast diváků.

Na základě ohlasu a přání některých na-
šich členů klubu se prvně uspořádalo přá-
telské  setkání  důchodců,  kteří  mají
potřebu si občas s někým popovídat. Ne-
mají příležitost se někde scházet a samota
je tíží. Tímto jim bylo umožněno se sejít
v klubovně klubu v Solnici dne 20. února
2019. Od 14.00 hod. zde měli možnost si
podebatovat navzájem, nahlédnout do kro-
nik klubu a vypít kávu či čaj. Sešlo se 6 dů-
chodců a 4 členové výboru. Pokud bude
zájem, tato setkání se budou uskutečňovat
i v podzimních a zimních měsících, kdy nejsou výlety a jiné akce.

Ve středu 6. března 2019 od 16.30 hod. připravila, pro širokou veřejnost, ZUŠ v Rychnově nad Kně-
žnou, v aule Základní školy v Solnici, koncert svých žáků. Poslechnout si úžasné výkony těchto muzikantů
přišlo i několik našich členů klubu. Obdivovali jsme perfektní výkony všech účinkujících. Byli úžasní a za-
slouží si pochvalu. Rozcházeli jsme se s dobrým pocitem v duši.

V  březnu  a  dubnu  jsou  ještě  připraveny  dvě  přednášky,  a  od  května  již  nastane  doba  zájezdů.
Doufáme, že tradiční letní setkání důchodců při kuřatech již budeme moci uskutečnit v modernizovaném
Kulturním domě v Solnici. Sledujte i nadále vývěsní skříňky Klubu důchodců při MěÚ v Solnici, kde vás
budeme včas o každé akci informovat. Zde jsou také uvedeny termíny, kdy se na jednotlivé akce přihla-
šovat. Při pozdějším přihlášení nelze zaručit účast na akci.

Těšíme se na váš zájem a účast na připravovaném programu v dalších měsících.

Ladislav Hradecký, výbor klubu

SK Solnice, oddíl kuželek
Letošní sezóna kuželkářských soutěží se pomalu blíží ke svému konci. Družstvo „A“ vybojovalo v pod-

zimní části Východočeské divize čtvrté místo. Družstvo „B“ pak ve Východočeském přeboru skončilo na
místě pátém. Obě družstva jsou v letošní sezóně nováčky ve svých soutěžích. Do konce jarní části zbývá
ještě několik zápasů, ve kterých se bude bojovat o zbylé body. Družstvo „A“ by si mělo zajistit bezpečné
místo pro setrvání v divizi, družstvo „B“ může ještě zasáhnout i do bojů o medailové pozice ve Výcho-
dočeském přeboru.  

Sportovní klub Solnice
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Do Východočeského přeboru mládeže se zapojila dvě
naše družstva. Poprvé v historii oddílu obě mládežnická
družstva postoupila ze základní části do finálových bojů.
Finálová část se skládá ze tří turnajů, kterých se účastní
devět nejlepších východočeských mládežnických týmů.
Poslední finále VČPM proběhne na kuželně v Náchodě
dne 24. 3. 2019. Družstvo „A“ jde do boje o medaile ze
čtvrtého, družstvo „B“ z pátého místa. Ztráta na první
místo jsou však pouze dva resp. tři body.  

Mládež  SK  Solnice  se  i  v  letošním  roce  zúčastnila
turnajů republikových pohárů ČKA. V Poháru mladých na-
dějí  startovalo  celkem  pět  našich  žáků,  do  finále
v Olomouci se probojovala mladší žákyně Nikola Barto-
níčková, která obsadila celkově skvělé třetí místo. V ka-
tegorii starších žáků se po finále umístil Martin Kozel na konečném 8. místě a to Martina opravňuje
k postupu na žákovské mistrovství ČR, které proběhne 6. – 7. dubna v Kamenici nad Lipou. V Českém po-
háru dorostu nás reprezentovali dva dorostenci. Tomáš Hrubý dobrým výkonem ve finále dosáhl celkově
11. místa a tím získal nominaci na mistrovství ČR dorostu ve dnech 27. – 28. 4. v Teplicích. Hodnotu
těchto výsledků umocňuje fakt, že se pohárových soutěží letos zúčastnilo 58 mladších žákyň, 107 star-
ších žáků a 147 dorostenců z celé ČR.

V soutěžích jednotlivců dosáhl velmi pěkného výkonu junior Martin Nosek, který vybojoval 3. místo na
krajských přeborech a zajistil si tak účast na juniorském mistrovství ČR, které proběhne 27. 4. – 28. 4.
v Nové Bystřici. Třetího místa na krajských přeborech dosáhl také Václav Balous, a to v kategorii veteránů
(zde je však „pouze“ prvním náhradníkem pro mistrovství ČR ve své kategorii za Královéhradecký kraj).

Je velkým úspěchem a oceněním práce všech trenérů mládeže oddílu, v čele s předsedou oddílu
Vladimírem Sonnevendem, že náš malý oddíl kuželek má zastoupení ve všech mládežnických kategoriích
(žáci, dorost, junioři) na mistrovství ČR pro rok 2019!

Hodně štěstí při reprezentaci našeho oddílu!

Za oddíl kuželek Milan Hrubý ml.

Zimní příprava malých fotbalistů SK Solnice
Období sněhu, ledu a nízkých teplot je již tradičně pro nejmenší solnické fotbalisty časem halové přípravy.

Dvakrát týdně trénují v tělocvičně ZŠ ve Skuhrově n.B. a účastní se řady vybraných halových turnajů. 

Své první fotbalové zkušenosti sbírají šestiletí chlapci kategorie předpřípravky, pod vedením nově
vzniklého trenérského tandemu Tomáš Kubec – Gabriel Feja. Se svými svěřenci se účastnili tří turnajů
v Libchavách a dvou turnajů „Okresní zimní halové ligy“ ve Vamberku. 

Mladší přípravka, s trenérem Filipem Prázou, byla rovněž účastníkem série turnajů připravených okres-
ním fotbalovým svazem, tentokrát v rychnovské sportovní hale, a dalších tří turnajů v Libchavách. Tým
se postupně sehrává a na předváděné hře, i dosažených výsledcích, je to dobře vidět.
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To tým starší přípravky trenérů Miloše Gajdy
a Václava Plocka těží ze své již několikaleté
spolupráce a pokračuje ve sbírání cen a tro-
fejí. Navíc zkušenosti, které kluci sbírají v zá-
pasech  proti  týmům  z  ligových  klubů,  je
neustále  posouvají  výkonnostně  kupředu.
Naši hráči ročníku 2009 skvěle reprezentují
i Okresní fotbalový svaz Rychnov n.Kn. Na za-
čátku března se účastnili mezikrajského finá-
lového  turnaje  a  byli  výraznými  strůjci
týmového úspěchu v podobě zlatých medailí.

Výborné práce našeho klubu s mládeží si všimli i na fotbalovém svazu v Hradci Králové a v lednu, na
Galavečeru krajského fotbalu, jsme převzali prestižní ocenění. To patří zejména všem solnickým mladí-
kům, jejich trenérům a rodičům.

Ing. Jiří Kubec, Sportovní klub Solnice, z.s.

Výroční schůze Sportovního klubu Solnice dne 25.3.2019 
Ocenění trenérů mládeže
Zleva stojící:
Tomáš Kubec, Jan Hostinský - sta-
rosta, Robert Šebek, Daniel Vacek,
Filip  Práza,  Radek  Kos,  Jiří  Ehl,
Martin Kozel, Vladimír Sonnevend,
Jiří Šedivý - předseda klubu, Milan
Hrubý ml. 

Dole: 
Zdeněk Tobiška a Renata Netíková

Jiří Kubec

Marek Vašátko mistrem republiky v běhu na lyžích
Skuhrovský dorostenec Marek Vašátko dosáhl, v sobotním závodě 2. února 2019 MČR v běhu na ly-

žích na 7,5 km v Novém Městě na Moravě, životního výsledku. Závodník lyžařského oddílu SKI Skuhrov
nepatřil mezi největší favority na vítězství, dokázal ale předvést v pravý čas velmi dobrou formu, která
mu zajistila úžasné 1. místo. Vašátko se tak stal poprvé v dosavadní kariéře individuálním republikovým
šampionem. Ve Vysočina aréně dokázal porazit o necelé tři sekundy Jakuba Augstena (SGJB) a o další
tři sekundy lídra Jakuba Strouhala (FEJE). Skuhrovský lyžař tak po slabších sezónách ukázal, že se může
rovnat i těm nejlepším.

Ondra Paleček
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Knihovna ožívá barvami
Knihovna v Solnici se nachází v pěkné a zejména prostorné místnosti budovy MÚ s bezbariérovým pří-

stupem, což určitě mnoho nejen solnických čtenářů ví a zná. Ale co možná neví je, že otevírá své dveře
v současné době nejen ve středu odpoledne, kdy je oficiální otevírací doba knihovny. A jak jsem už zmí-
nila, je toto úžasné prostorné místo určené nejen pro knihy, protože knihovna není jen místem k půjčo-
vání knih..., je to i místo k setkávání lidí různého věku i zájmu, povídání nad čajem či kávou, ale i místo
k jiným, nečtenářským aktivitám. A právě takovou činnost v těchto jarních dnech nabízí všem příchozím
návštěvníkům. 

Zavítala  k  nám  z  Muzea  a  galerie
v Rychnově nad Kněžnou kreativní  vý-
stava  – Tajemný  svět  barev. A  prvními
zkušebními vlaštovičkami této tvořivé vý-
stavy jsou děti z naší mateřské školy. Již
ve vstupní chodbě před knihovnou nás
přivítají  jeskynní malby  (zapůjčené  od
historičky  Mgr.  Lucie  Barešové).  Jes-
kynní  malba  je  nejstarší  dochovaná
ukázka malířství v naší historii. Děti si prohlédnou obrázky a povídáme si, čím a jak asi mohl pravěký člo-
věk vytvořit takové dílo, když si nemohl dojít do papírnictví koupit pastelky, vodovky či jiné barvičky a
štětec. Musel si poradit s tím, co mu příroda poskytovala, co se nacházelo kolem něho. A tak mezi prvo-
tiny patřil uhlík z ohniště, úlomek z vápence, suchá hlína – tzv. hlinka. To vše ale museli spojit nějakým
pojivem, aby hmota byla dobře použitelná a na stěnách držela. K tomu jim posloužila voda, rozmělněné
rostliny, sliny, tuk nebo krev zvířete. Na stěny jeskyně či skály nanesl barvy pouze pomocí svých rukou,

nebo je nafoukal dutým stéblem rostliny.
Paleta  pravěkého  malíře  byla  velmi
skromná,  ale  i  přesto  dokázal  vytvořit
úžasná umělecká díla, která i po mnoha
tisících letech okouzlují a přitahují nejen
archeology  ke  zkoumání.  Mezi  nejzná-
mější  jeskynní  malby  patří  bezesporu 
jeskyně Altamira  na  severu  Španělska, 
o jejíž objevení se zasloužila asi nejvíce
malá holčička Marie, dcerka majitele po-
zemku,  který  po  upozornění  od  lovce,

začal na svém pozemku pátrat po zmíněných jeskynních malbách. Zajímavostí a velkou záhadou beze-
sporu je, že stejné motivy jeskynních maleb byly nalezeny na různých místech světa.  Většinou se jedná
o motivy zvířat – jeleny, nosorožce, jednorožce…dále pak otisky prstů a celé ruky. Stejné či velmi po-
dobné výjevy se vyskytují v severní Americe, Africe či Evropě… Věděli o sobě navzájem? Asi jen těžko…

Irena Šklíbová, knihovnice

Knihovna Solnice
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Slavnostní otevření kulturního domu
Vážení spoluobčané,
nastal čas, kdy „téměř s jistotou“ můžeme hovořit o otevření a znovu zprovoznění našeho kulturního domu.

Kulturní komise připravila na konec května bohatý program ke slavnostnímu otevření, ale díky nově
vzniklému technickému problému nouzového osvětlení, se celý program musel přesunout až na konec
června. Bohužel, narychlo termínově měněný program však již některým nasmlouvaným účinkujícím
nevyhovoval a bylo tedy nutné ho přepracovat a rozdělit na dvě programové části. První bych nazval
zkušebním provozem a tu druhou pak slavnostním zahájením celé kulturní sezóny.

Podle rčení „Všechno zlé je k něčemu dobré“ tak budou mít naši technici a pracovníci více času
seznámit se s technickým provozem (náročná zvuková a světelná technika, klimatizace a vzduchotech-
nika, projekční zařízení, zabezpečovací zařízení a v neposlední řadě i vytápění objektu) a organizací pro-
vozu (čas pro přestavbu sálu ve stolovém, konferenčním nebo divadelním uspořádání, nebo i úklid po
proběhnuvších akcích).

Jak tedy bude vypadat program slavnostního otevření kulturního domu:

pátek 21. června  odpoledne
– koncert hudební skupiny SLZA

sobota 22. června dopoledne
– den otevřených dveří pro veřejnost 
odpoledne
– vyhodnocení výtvarné soutěže žáků základních škol na téma
„Co se mi líbí a co se mi nelíbí v kraji, ve kterém žiji“  
– vystoupení malých mažoretek a flétnistů
– divadelní představení pro děti – pohádka

neděle 23. června dopoledne
– den otevřených dveří pro veřejnost
– vernisáž výstavy obrazů Inky Janečkové
v podvečer
– divadelní představení „Manželský čtyřúhelník“
(hrají: Dana Homolová, Michaela Badinková, Daniel Rous
a Martin Kraus)

neděle 8. září v podvečer
– slavnostní koncert, na kterém vystoupí
PSO – Polický symfonický orchestr
zpěváci Dasha a Martin Kumžák, kytarista Peter Binder

Bližší informace o jednotlivých pořadech (čas, předprodej vstupenek apod.) budou včas zveřejněny.
Za kulturu Solnice, s přáním krásných prožitků při kulturních akcích.         

Václav Balous, kulturní komise města Solnice

Kulturní komise
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Solnická solná stezka

Pojďte se projít z Orlických hor do Kvasin!
Klub českých turistů Solnice, skupina Jirka-cyklotour Kvasiny, Městský úřad Solnice, obec Kvasiny

a Ústav sociální péče Kvasiny, zve všechny občany, turisty i neturisty, přátele dobré pohody na  

47. ročník Solnické solné stezky
v sobotu 1. června 2019

Start a prezentace: restaurace Kuželna od 6.45 do 9.30 hodin.
Cíl: Ústav sociální péče Kvasiny. Uzávěrka akce v 16.30 hod.
Startovné:
30,- Kč dospělí; 10,- Kč děti 
Mapku a popis tras obdržíte na startu.
Trasy s autobusem:
Autobus odveze účastníky směr Dobré, Rovné, Prázovka.
Trasy:
Základní Prázovka - 20 km
Prázovka, Hluky, Kounov, Kamenice, Dobré, lom Masty,
Roudné, Brocná, Kvasiny
Dobřanská - 27 km Prázovka, Šediviny, Dobřany, Bysterské doly, Kounov, dále po základní trase 
Rovenská - 15 km Rovné, Kamenice, dále po základní trase
Doberská - 11 km Dobré, dále po základní trase

Trasy bez autobusu:
Dlouhá - 12 km Solnice, vodojem, Ještětice, Bílý Újezd, Rovné, Brocná, Kvasiny
Krátká - 9 km Solnice, vodojem, Ještětice, Brocná, Kvasiny

Cyklotrasy: zajišťuje skupina Jirka-cyklotour Kvasiny          Bednář Jiří  mobil: 777 098 774
Start a prezentace: restaurace Kuželna od 6.45 do 9.30 hodin.
Cíl: Ústav sociální péče Kvasiny. 
Každý účastník jede na vlastní nebezpečí, děti do 15 let povinně s přilbou a s dospělým doprovodem.
Trasy: Cyklotrasy: včas budou upřesněny.  Startovné: děti 10,- Kč, dospělí 30,- Kč

Na shledanou na Solnické solné stezce 2019 se těší pořadatelé.

Hasiči Vás informují

08.01. 05:11 Dopravní nehoda – Rychnov nad Kněžnou  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla, ke které došlo na komunikaci
č. I/14 při výjezdu z Rychnova nad Kněžnou na Solnici. Při výjezdu jednotky ze základny byl velitel jed-
notky informován operačním důstojníkem KOPISu HZS HK, že síly a prostředky na místě události jsou
dostačující. Při nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK
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08.01. 08:56 Technická pomoc – Solnice
Jednotka byla vyslána k uvolnění komunikace č. I/14 v Solnici od uvízlých kamionů. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že na kluzkém a zasněženém povrchu komunikace uvízlo
několik kamionů, které se nemohly rozjet do kopce ve směru na Rychnov nad Kněžnou. Jednotka za po-
moci CAS 32 T148 a tažného ocelového lana pomohla čtyřem kamionům v rozjezdu a odklonila je na
obchvat, čímž uvolnila hlavní průjezd městem. Na nezbytně nutnou dobu byla komunikace zcela uzavřena
a následně byla řízena doprava na komunikaci kyvadlově. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice  

17.01. 12:26 Technická pomoc – Kvasiny 
Jednotka byla vyslána do objektu Škoda Auto, kde došlo na lakovně v místě sušičky k zakouření prostor.
Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že k zakouření došlo následkem
výpadku elektrické energie. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, HZSp ŠA Kvasiny 

26.01. 18:43 Dopravní nehoda – Bílý Újezd 
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě dvou osob-
ních vozidel, ke které došlo na komunikaci č. I/14 za
Bílým Újezdem ve směru na Dobrušku. Po příjezdu na
místo události jednotka provedeným průzkumem zjis-
tila, že došlo k čelnímu střetu těchto vozidel. Jednotka
na pokyn VZ provedla vyproštění zraněných osob z ha-
varovaných vozidel, pomohla s ošetřením zraněných
osob a s jejich následným transportem do vozidel ZZS.
Dále jednotka zabezpečila vozidla proti požáru a úniku
provozních kapalin. Komunikace byla po celou dobu
záchranných a vyprošťovacích prací zcela neprůjezdná. Při nehodě došlo ke zranění tří osob.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK – stanice Dobruška  

26.01. 20:08 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou  
Jednotka byla vyslána k požáru v areálu firmy ASSA ABLOY, v ulici Strojnická 633. Při výjezdu byl velitel
jednotky informován operačním důstojníkem KOPISu HZS HK, že se jedná o planý poplach. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH RK 

29.01. 19:56 Požár – Skuhrov nad Bělou 
Jednotka byla povolána k požáru, ke kterému došlo v rodinném domě čp. 61 v obci Skuhrov nad Bělou.
Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že při zpracovávání potravin došlo
k požáru kuchyňské linky. K likvidace požáru jednotka použila vysokotlaký proud natažený z vozidla
CAS15 MB. Vzhledem k silnému zakouření celého prostoru probíhal zásah v dýchací technice. Objekt byl
odvětrán přirozeně otevřením oken i nuceně pomocí přetlakové ventilace. Při této události došlo ke zra-
nění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Skuhrov nad Bělou, HZSp ŠA Kvasiny
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01.02. 09:40 Technická pomoc – Kvasiny 
Jednotka byla povolána k odčerpání vody z parkoviště u bytového domu čp. 434 v Kvasinách. Po příjezdu
na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vlivem tání sněhu došlo k zatopení parko-
viště u zmiňovaného domu a hrozilo i zatopení jeho sklepů. Jednotka k odčerpání vody nasadila plovoucí
čerpadlo. Starostka obce byla vyrozuměna VZ, aby svolala místní jednotku.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Kvasiny 

03.02. 04:43 Technická pomoc – Solnice 
Jednotka byla vyslána k odstranění spadlého stromu v ul. Kvasinská v Solnici. Po příjezdu na místo udá-
losti bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se jedná o vyvrácenou vzrostlou túji, která leží téměř přes
celou šíři vozovky, u ubytovny Quattro čp. 127. Jednotka za použití MŘP Husqvarna 55 strom rozřezala
a uklidila mimo vozovku. Po celou dobu zásahu byla komunikace zcela neprůjezdná. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  

15.02. 07:48 Dopravní nehoda – Bílý Újezd  
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě osobního auto-
mobilu, ke které došlo v obci Bílý Újezd. Po příjezdu na
místo události jednotka provedla průzkum a následně pro-
váděla řízení provozu. Doprava byla svedena do jednoho
jízdního pruhu. Nehoda se obešla bez zranění. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK 

03.03. 18:23 Dopravní nehoda – Kvasiny 
Jednotka byla povolána k dopravní nehodě, ke které došlo na silnici č. 31817 v Kvasinách. Po příjezdu
na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo ke střetu osobního vozidla s trakto-
rem. Vzhledem k tomu, že vozovka byla zcela neprůjezdná, prováděl jeden člen jednotky odklánění do-
pravy ve směru od Kvasin. Tuto činnost následně převzala jednotka HZS RK. Jednotka zabezpečila osobní
vozidlo proti požáru. Při nehodě došlo ke zranění jedné osoby. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK  

04.03. 11:25 Dopravní nehoda – Lokot 
Jednotka  byla  vyslána  k  dopravní  nehodě 
kamionu, ke které došlo na silnici č. 321 v ka-
tastru obce Lokot. Po příjezdu na místo udá-
losti bylo provedeným průzkumem zjištěno, že
vlivem poryvu větru došlo k převrácení návěsu
a vozidlo zůstalo ležet napříč přes celou ko-
munikaci. Jednotka na pokyn VZ prováděla na
křižovatce  silnic  č.  321  s  č.  3211  odklon
veškeré dopravy. Tuto činnost si následně pře-
vzala hlídka Policie ČR. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Kostelec nad Orlicí
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10.03. 09:09 Technická pomoc – Solnice 
Jednotka vyjela na zajištění střechy na kravíně, která
hrozila pádem. Průzkumem na místě události bylo
zjištěno, že vlivem větru došlo k uvolnění vrchní vrstvy
lepenky na ploše cca 8x10 m. Jednotka provedla od-
říznutí uvolněné lepenky, kterou odstranila ze střechy

a uložila vedle budovy. Zbývající část neuvolněné
střechy byla zabezpečena pomocí betonových ob-
rubníků. Po likvidaci této události se jednotka pře-
sunula  do  areálu  VCES,  kde  došlo  k  uvolnění
plechové střechy jednoho z objektů, která zůstala

viset na ocelovém přístřešku u plynové kotelny. Jednotka za pomocí MRP Husqvarna K 760 krytinu roz-
řezala a jednotlivé části byly za pomocí jeřábu HZS RK spuštěny na zem.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

11.03. 00:23 Technická pomoc – Solnice 
Jednotka byla vyslána na zajištění uvolněné střešní krytiny na RD v ulici Družstevní čp. 24. Po příjezdu
na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že vlivem silného větru došlo k uvolnění části
plechové krytiny nad výklenkem ve 3. NP. Vzhledem k silnému větru velitel jednotky, po zvážení všech rizik
pro zasahující hasiče, rozhodl, že střecha bude ponechána ve stavu, v jakém je. Na místo se jednotka vrá-
tila odpoledne, kdy pomocí MRP Husqvarna K 760 poškozenou plechovou střechu rozřezala a odstranila
z objektu. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice  

11.03. 00:52 Technická pomoc – Kvasiny 
Jednotka byla vyslána k odstranění stromu ze silnice č. 31817. Po příjezdu na místo události bylo zjiš-
těno, že se jedná o ulomenou větší větev. Jednotka bez pomocí MŘP větev z komunikace odstranila. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice 

11.03. 01:11 Technická pomoc – Skuhrov nad Bělou  
Jednotka vyjela do Skuhrova nad Bělou k likvidaci vyvráceného stromu, který ležel na vedení VO a cca
1/3 zasahoval do komunikace č. 32111. Jednotka pomocí MŘP Husqvarna 55 strom odřízla a uklidila
mimo komunikaci. 
Zasahující jednotky: JSDH Solnice 
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11.03. 08:02 Dopravní nehoda – Černíkovice-Domašín  
Jednotka  byla  povolána  k  dopravní  nehodě  jednoho
osobního vozidla, ke které došlo na silnici č. 321 mezi
Solnicí a Domašínem. Po příjezdu na místo události pro-
vedla jednotka společně s jednotkou HZS RK zajištění
místa dopravní nehody a protipožární opatření. Dále jed-
notka, na pokyn VZ, prováděla řízení provozu na komu-
nikaci. Tuto činnost si následně převzala hlídka Policie
ČR. Při nehodě došlo ke zranění jedné osoby.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK

13.03. 15:57 Požár – Bílý Újezd-Hroška   
Jednotka byla vyslána do Hrošky kde v RD čp. 64 došlo k požáru sazí v komíně. V době příjezdu jednotky
na místo události již saze nehořely a topeniště bylo uhašeno majitelem objektu. Jednotka provedla ote-
vření vybíracího otvoru, kde se nacházely žhavé saze, které byly vybrány a vyneseny mimo objekt.
Následně byl prostor topeniště a vybíracího otvoru ještě zkontrolován.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS RK, JSDH Bílý Újezd

František Hovorka, velitel JSDH

Ještětický karneval

Ještětické ženy byly v sobotu 9. března opět v akci. Spolek
aktivních  žen  Ještěbaby  pořádal  společně  s místními  hasiči
v hospodě U Haničky maškarní bál pro dospělé.

Tématem bálu se stala „Ať žije růžová“. Nechybělo ani pře-
kvapení večera v podobě vystoupení ještětických hasičů „Tvoje tvář má známý hlas“. I tentokrát se kar-
neval vydařil a už se těšíme na příští ročník. Zároveň děkujeme všem našim příznivcům a sponzorům.

Ještěbaby

Ze života v Ještěticích
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Solnické panství ve výpovědi Pamětních knih – pokračování
Solnická hřbitovní kaple
Dne 11. září 1878 byl posvěcen nový hřbitov poblíž silnice k Rychnovu, u zrušené cihelny. Od založení

nového hřbitova bylo počítáno i s vybudováním nového hřbitovního kostelíka. Zmínka o tom je již v pa-
mětní listině uložené v základním kameni nového hřbitova: „Mnohá srdce farníků proniká přání, aby
k novému hřbitovu svým časem přibyla i svatyně“. K uskutečnění přání farníků začala duchovní správa
pořádat sbírku na stavební fond a shánět úřední povolení. V lednu 1896 požádala farní správa praž-
ského architekta Münzbergera o vypracování projektu a rozpočtu. V květnu stejného roku byl předložen
plán a zpráva o předběžném rozpočtu ve výši 24.115 K a v červnu byla podána žádost o povolení stavby.

Koncem roku bylo ustanoveným komisionelním šetřením na hřbitově zjištěno, že aby dle přání doná-
tora Suchánka stála kaple na hřbitově, musí se hřbitov o stavební místo kaple rozšířit. Bylo tedy roz-
hodnuto, že severní zeď bude zbořena a po skončení stavby kaple bude za ní postavena nová. Počátkem
roku 1901 byla podána nová žádost o stavební povolení s tím, aby dosavadní rozpočet byl snížen na
20.000 K. Projektant Münzberger tedy vypracoval projekt nový ve snížené ceně. Místodržitelství 1. čer-
vence 1903 povolení udělilo a 18. října mohl být položen základní kámen. Dne 28. listopadu 1904 pře-
vzala kolaudační komise celou stavbu pseudorenesanční hřbitovní kaple s patronciem Nejsvětějšího
Srdce Ježíšova. Kaple byla následně pojištěna u Vídeňské pojišťovací společnosti na 10 let.

Nový hřbitovní kostelík přijel posvětit Ph.Dr. Josef Doubrava dne 21. července. K uvítání před farní bu-
dovou se dostavil hrabě z Königswaterů s manželkou, okolní duchovenstvo, školní mládež z obou škol,
družičky a množství obyvatel.

Solnické kapličky
Naši předkové stavěli kapličky a Boží muka ve své blízkosti pro možnost každodenního zastavení ve

shonu a těžkostech všedního života – pro odpočinek a načerpání sil těla i duše. Jsou jejich živým odka-
zem pro nás – važme si jejich odkazu a udržujme je pro příští generace.

Kaplička sv. Jana Nepomuckého pod kostelem u mostu byla zřízena v roce 1726 solnickým sazeb-
níkem Krištofem Pillerem.

Dřevěná kaplička ve Vrchovišti vznikla nad jezírkem Vrchoviště (staročeský název pro zřídlo vyvěra-
jící ze země), které bylo odedávna známé svojí léčivou vodou a odedávna poutalo lidskou pozornost.
Jeho prameny nikdy nevysychaly, občas se rozburácelo a zadunělo, z vod jezírka vystoupily mlžné sloupy
páry – tato vulkanická činnost byla popsána svědky v roce 1867. Vyvěrající alkalická kyselka s přídavkem
soli byla výborná k pití, za největšího vedra velmi studená, v zimě naopak mírně teplá. Byla zde připra-
vována parní lázeň s léčivým účinkem na dnu, revma i celý organismus.

Toho si byla vrchnost vědoma a území jezírka i s okolním lesíkem směnila s obcí Solnice za část pan-
ského lesa v Hájích. Při každoročním žehnání studánkového pramene byl vysvěcen 13. května 1722 že-
lezný kříž. V roce 1792 nechala vrchnost u jezírka postavit hostinec s novou parní lázní provozovanou
pevným řádem. Na paměť osvěžující koupele spoluvládce Josefa II. byl celý objekt nazván Císařskou
studánkou. Roku 1797 vrchnost prodala celý areál do dědičného držení šenkýři Körnerovi. Počátkem

Z historie
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19. století zájem o léčivou lázeň upadl, ale o nedělích a svátcích se tu konaly taneční zábavy a pouťové
slavnosti s velkou návštěvností.

Koncem 19. století již neudržované budovy Vrchoviště začaly viditelně chátrat. Sláva Císařské stu-
dánky skončila posledním hromadným výletem solnických spolků v roce 1894. Brzy potom byla dřevěná
část stavby rozebrána a zděné spodky rozhrnuty. Starodávná dřevěná kaplička nad životodárným pra-
menem byla při stavbě nového vodojemu rozebrána a odvezena.

Jeden z výkladů říká, že název Solnice je odvozen od slané vody Vrchoviště a název Kvasin od občas-
ného kvasení vody Císařské studánky.

Mariánská kaple u silnice k Domašínu s patronciem P.M.Bolestné. Konaly se zde denní modlitby z fun-
dace solnického purkmistra Jana Selichara, který kapli fundoval roku 1762. Roku 1912 připadlo 150 let
od jejího založení a k této oslavě byla kaplička důkladně opravena a vyzdobena.

Solnické ústavy chudých – panský a městský
Vrchnost postavila ze dřeva roubený domek pro čtyři chudé na pravé straně mostu. Měl jednu míst-

nost, přístěnek zvaný „pacientna“, komůrku a půdu. Přijímáni zde byli nuzní a neduživí z panství i města,
pokud postačovala místnost. Dobrovolně sem vrchnost dodávala obilí i otopové dřevo. Vše ostatní si
museli „špitálníci“ poshánět domovní žebrotou. Koncem 18. století bylo toto zařízení již značně zchátralé
a nedostačující.

Roku 1801 byla vydána zakládající  listina a zakoupen pozemek pro nový, dostatečně prostorný
a světlý dům. Dne 22. dubna 1834 byl při rychnovské ulici položen základní kámen pro zděný městský
špitál o dvou podlažích po šesti místnostech. V poschodí měl byt městský fisikus – ošetřovatel a dohlí-
žitel. I sem město dodávalo obilí a palivové dřevo, navíc pak pravidelně 10 kr. na osobu týdně. Všichni
ubytovaní měli právo podomní žebroty. Za to však museli vést mravní a bohabojný život, mezi sebou sná-
šenlivě žít, dům nekazit a udržovat v něm pořádek a čistotu a starat se o nemocné. Městský špitál měl
i zahradu a pole na pěstování zeleniny a brambor.

Roku 1880 byl vrchností prodán sešlý panský špitál Janu Kalousovi, od kterého vrchnost odkoupila
pro nový špitál stavení pod farou včetně přilehlé zahrady. Roku 1891 se vrchnost rozhodla na špitální
zahradě vybudovat zcela nový chudobinec z cihel s pěti místnostmi, komorou, prádelnou a dřevníkem.
Po posvěcení domu byli čtyři špitálníci vrchností pohoštěni, ošaceni a uvedeni do nového chudobince.

Za sochou sv. Jana Nepomuckého na Horním Poříčí se rozkládal park s přízemním domem. Byla to ne-
mocnice, kterou nechala postavit paní baronka. Moderní zařízení bylo určeno pro šest až osm nejchud-
ších, vyléčitelně nemocných z celého panství. Byli tu léčeni zcela bezplatně včetně ubytování, stravování
a potřebných léků. O přijetí pacientů rozhodovala na návrh lékaře sama majitelka panství. Bohužel, s od-
chodem lékaře Dr. Mojžíše byla v roce 1912 prospěšná nemocnice uzavřena.

Solnická dětská opatrovna – školka
Zásluhou faráře Blechy byl v lednu 1897 založen dobročinný spolek „Lidumil“ se 104 členy, jehož

cílem bylo založit bezplatnou dětskou opatrovnu v Solnici. Počátkem roku 1901 proběhla prohlídka sta-
veniště a již v červnu toho roku byla stavba zadána zednickému mistru Josefu Piskorovi. Dne 19. května
1903 proběhla kolaudace a bylo shledáno, že budova po všech stránkách odpovídá všem zákonným
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požadavkům na menší venkovské ošetřovny. Stavba ošetřovny byla vysvěcena a slavnostní otevření se
uskutečnilo 2. června 1903. Opatrovnu navštěvovalo průměrně 30 dětí. K dispozici byla i zahrada vy-
bavená besídkou a houpačkami. Během dalších let získala opatrovna všeobecnou oblíbenost a denní
počet dětí se zvedl až na 50.

Do budovy se však dostala dřevomorka, kterou se za poměrně vysokých nákladů podařilo v roce 1905
odstranit. Při svěcení nového hřbitova si opatrovnu prohlédl biskup Dr. Doubrava a svoji spokojenost
a obdiv vyjádřil i pěstounce sl. Koutské. Po delší přestávce byla školka opět otevřena v roce 1935.

Dřevěné kříže, Boží muka a sochy na solnickém panství
S příchodem Slovanů byly na významných místech rozmísťováni bůžkové, kterým se  lidé klaněli

a přinášeli jim dary. S ústupem slovanského pohanství byla místa, kde zvítězilo křesťanství, označována
velkými dřevěnými kříži, zdaleka viditelnými. Při pozdější kolonizaci se taková významná místa s křížem
stávala milníky, které usnadňovaly orientaci v krajině. Dřevěné kříže byly později nahrazovány pískovco-
vými Božími mukami, která byla vytvářena v naší podorlické krajině z mnoha různých důvodů, např. tra-
gické události, zvýraznění památného místa, označení hranic pozemků, milníky cest, důvody náboženské
i módní.

Pískovcový smírčí kříž (bohužel už jen jeho kopie) se nachází za hřbitovem směrem k Lukavici. Jedná
se o hrubě tesaný kamenný kříž, mnohdy s vysekaným znakem. Smírčí kříže jsou pozůstatkem středo-
věkého trestního práva, kdy šlo o vzájemně dohodnutý mimosoudní trest či jeho součást za uskuteč-
něný zločin v podobě postavení kříže, většinou v místě vraždy nebo v jeho blízkosti.
Dřevěný kříž u kvasinského mostu byl postaven 10. září 1718 nákladem purkrabího písaře Václava
Lukavského.
Dřevěný kříž s vloženými ostatky byl postaven 2. června 1715 pod lesem Hájem nad Litochlebkou
k Domašínu z odkazu rychtáře Lukáše Domašínského.
Dřevěné kříže směrem k Rychnovu a Dobrušce byly posvěceny v roce 1766.
Dřevěný kříž u vrat kvasinské tvrze byl svěcený 12. května 1775 převorem Karmelitánů.
Sloup se sochou Rodičky Boží z roku 1714 na náměstí, je z dílny Matěje Mielnického a Jana Václava  Hay-
slera. Barokní vrcholová socha P.M. stojí na zeměkouli, hlavu má zdobenou korunou z 12ti hvězd svých
ctností a u nohou má půlměsíc. Její laskavý pohled je k nám obrácený, ruce zbožně sepjaté – nohou drtí
hada hříchu, obtočeného kolem zeměkoule.
Na přední straně základového kvádru je v překladu nápis „Pod tvou ochranu se utíkáme svatá Boží
Rodičko“, na bocích jsou nápisy „Zdráva buď Paní andělů“ a „Zdráva buď Královno nebes“, vzadu pak
donátorský chronogramový nápis „Obraz tento Paní naší dalo postavit město Solnice“. Při stavbě tehdy
módní sloupové sochy byla pod sloup vložena pamětní listina. První celková kamenická a štafírnická
oprava byla provedena v roce 1841, další pak při úpravě náměstí v roce 1885. V této době bylo náměstí
vyrovnáno velkým množstvím kamene a štěrku, srovnáno a příčné cesty byly vydlážděny pískovcem.
Dva pískovcové kříže se zlaceným Ukřižovaným se nacházely v polích „U Spolku“ a „Na Náměrkách“
a pocházely ze začátku 19. století. V roce 1922 byly oba kříže úmyslně poškozeny a vyvráceny.
Dřevěný kříž „U dubové lávky“ pocházející z roku 1766 byl v roce 1872 nahrazen novým, avšak po
větrné vichřici v roce 1913 byl vyvrácen. V roce 1914 jej nahradil pískovcový kříž od solnického kame-
níka Hynka Suchánka.
Litý kříž na pískovcovém podstavci postavil na svém pozemku „Na Kopcích“soukeník Václav Danielis
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v roce 1889 – 19. července 1903 ho roztříštil prudký vichr. Nový kříž byl postaven ještě téhož roku
z úroků jistiny.
Pískovcová socha sv. Jana Nepomuckého – pět let před jeho svatořečením byla 17. dubna 1724 po-
svěcena na horním poříčí u lávky ke Kvasinům. Při stavbě mostu byla v roce 1892 opravena a posvěcena
spolu s novým mostem.
Pískovcový kříž v kvasinské křižovatce u mostu byl svěcen 24. září 1808. Při rozšiřování vozovky byl
přemístěn do předzahrádky nárožního domku.
Kříž ze žlutého pískovce se zlaceným tělem Ukřižovaného s nápisem na černé desce stál původně na po-
zemku Anny Doubravské, která jej nechala v roce 1912 postavit. Později, vlivem stále se zvyšující povo-
zové dopravy, byl přemístěn k lípě na břeh řeky Bělé, poblíž křižovatky na Černíkovice.
Mohutný pískovcový kříž s nápisem „Josef Ehrenberger – kanovník vyšehradský *1815 a spisovatel
český +1882“ stál původně na Vyšehradě na kanovníkově hrobu. Později nechal MUDr. Hruška náhrobní
pomník převézt do Solnice a instalovat k zatáčce pod kostelem do oplocené ohrádky. Při rozšiřování sil-
nice byl celý pískovcový pomník umístěn před průčelí kostela jako součást parkové úpravy.
Pískovcové sochy zhotovené olešnickým kameníkem Hartmanem byly v roce 1876 pořízeny celofarní
sbírkou a umístěny do prázdných postranních výklenků kostelního průčelí Kalvárie.

(pokračování v příštím čísle)

Vybral a lehce upravil do této podoby Václav Balous.

O divadle
Před mnoha lety jsem v jednom solnickém zpravodaji popsal historii ochotnického divadla v Solnici,

takže jen stručně. První doložené zmínky o divadle jsou z roku 1663. V té době se jednalo především
o představení s církevní tematikou. Později se objevovala divadelní představení světského charakteru, jako
historická dramata, komedie apod. Bylo nepsaným pravidlem, že místní studenti, studující v Hradci Krá-
lové, sehráli vždy o prázdninách v Solnici divadelní představení. Stalo se tak i v roce 1821, kdy zde se-
hráli komedii „Jen ať se to žádný nedoví“.  Herecky se zúčastnil solnický rodák a tehdejší student Josef
Theobald Hruška. Ten stál v roce 1833 u založení solnického divadelního spolku. Domovskou scénou
spolku se stal hostinec Na Zámečku č. p. 54. Bylo tomu tak až do roku 1895 s výjimkou několika málo
let, kdy se hrávalo v hostinci Josefa Doubravského č. p. 48.  V roce 1862 se spolek odstěhoval do hos-
tince U Hrušků č. p. 5. Za předsednictví pana Karla Ludvíka v roce 1894 přijal spolek přízvisko „Dob-
rovský“. V roce 1918 se spolek přestěhoval naposledy a to do hostince U Zeleného stromu č. p. 209.  Když
majitel hostince pan Košťál, v roce 1928 přistavěl k hostinci sál, přesunul se soubor jen v rámci budovy
na nové jeviště. To ostatně pomáhal vybudovat a vybavit. Od té doby se toto místo stalo pro okolí kul-
turním stánkem pro divadlo, zábavy a plesy a hlavně biograf. 

Biograf založil Český červený kříž v roce 1926 a ten se stal nedostižným konkurentem pro divadlo
a veškerou ostatní kulturu.  V roce 1936 divadelní spolek vybudoval další scénu-přírodní divadlo v pro-
najatém kousku lesa Háj, tzv. „Macháčkovo“. Po roce 1948 přišel pan Košťál o hospodu i sál a spolek
o samostatnost. Pana Košťála nechali komunisté ve své bývalé hospodě pracovat a soubor si vzal pod
svá křídla ZV ROH Orel Solnice, později Alfa Solnice. V roce 1971 se v sále vybudovala svažitá podlaha
a tak odpadly zábavy a plesy, sál sloužil hlavně biografu a okrajově ostatní kultuře. Takto dominantním
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byl sál U Zeleného stromu až do roku 1981, kdy vznikla konkurence: Společenský dům na pozemcích plo-
várny v Solnici. Dlužno připomenout, že i tady se divadelníci podíleli. Nejenom brigádnickými hodinami
na výstavbě, to ostatně museli všichni obyvatelé, ale též stavebním dřívím, které pracovníci Místního
národního výboru v Solnici vytěžili při likvidaci přírodního divadla v Háji. V roce 1975 převzal veškerou
kulturní činnost, tedy i divadelní spolek, Jednotný závodní klub pracujících Solnice-Kvasiny a to trvalo
až do roku 1997, kdy se spolek opět osamostatnil, a to de facto trvá do dnešních dnů.  

Světlými okamžiky byla léta 1980 až 1989, kdy vedoucím JZKP byl Josef Koráb. Tehdy byly oba „kul-
turáky", solnický a kvasinský, provozovány v tandemu jako jeden celek pro obě obce i široké okolí a byly
v té době nedostižnou kulturní jedničkou v rychnovském okrese.  

Od roku 1821, kdy je veden seznam divadelních her, spolek sehrál 350 premiér a nepočítaně repríz.
V nejlepších letech to bylo 6 až 8 titulů ročně. Postupně se počet premiér snižoval tak, že v šedesátých
letech devatenáctého století bylo úspěchem uvést alespoň jednu premiéru ročně. V roce 1966 se sou-
bor nadobro odmlčel hrou „Nebezpečná křižovatka“. Důvodů stagnace souboru bylo hned několik. Po-
mineme-li už výše zmíněný biograf, tak novým konkurentem se stala televize a hlavně zřízení třísměnných
provozů většiny místních zaměstnavatelů. Nově také nastal fenomén zvaný pohodlnost a to na obou
stranách - u herců i u diváků - umocněný špatnou náladou ve společnosti. Poslední ranou z milosti byl
v roce 1964 tragický odchod dlouholetého předsedy spolku Františka Faista.  Od té doby spolek čekal
na vzkříšení, které kupodivu přišlo z nečekaného směru.

V letech 1964 až 1966 nastudoval učitel základní školy v Solnici František Žatečka se svými žáky tři
divadelní představení „Pohádka o zlaté knize“, „Loupežníci z Veselíčka“ a „Kouzelník a detektivové“. To
byl s největší pravděpodobností impulz pro vznik pokračovatelů divadelního spolku v nové generaci.
Parta vycházejících mládežníků začala nejprve s loutkovým divadlem. Tady si divadelníci postupně vy-
zkoušeli divadelní vlohy a postupy a připravovali se na to, co muselo logicky přijít, tj. divadelní předsta-
vení na velkém jevišti. Stalo se tak 6. 6. 1969 premiérou hry „Popelka“. 

Právě svůj začátek „divadelní kariéry“ datuji do doby školních představení, kdy jsem v prvních dvou
představeních účinkoval a propadl kouzlu divadelních prken a vůni divadelních líčidel. Jakýmsi před-
stupněm dalšího dění se stalo loutkové divadlo. Loutky a zařízení loutkového divadla se nacházelo v bu-
dově sokolovny, v místnosti navazující na původní společnou šatnu pro cvičence. Šatna se při představení
stala hledištěm a jevištěm pak průzor v zadní stěně místnosti. Jeviště a jeho zázemí bylo velmi dobře vy-
baveno a krom loutek a kulis bylo zde vše, co bylo k představením třeba. Zde jsme sehráli několik lout-
kových představení pro děti, pod vedením pana Jaroslava Hajna.  

V pohnutém roce 1968 jsme založili v rámci mládežnické organizace Juvena skupinu pod názvem
„Fantom klub“ a začali zkoušet divadelní představení v budově kina, to za vydatné spolupráce paní
Milady Johnové a pana Václava Součka, tehdejšího předsedy Divadelního spolku Dobrovský. Naše sna-
žení, jak už bylo výše řečeno, vyústilo v roce 1969 premiérou hry „Popelka“. V roce 1970 jsme v kině uspo-
řádali poslední taneční zábavu tzv. „Odvedeneckou“. Odvedeneckou proto, že 14 z nás odcházelo na
vojnu, a poslední proto, že se v kině připravovala rekonstrukce hlediště. Rok 1970 se stal také koncem
všech rozptýlených mládežnických organizací, tedy i Juveny, neboť probíhající normalizace preferovala
jen jedinou mládežnickou organizaci a to ČSSM. Tam jsme odmítli vstoupit, a tak nám sebrali veškerý ma-
jetek. Pod svá křídla nás vzal ZV ROH Alfa Solnice a v roce 1975 pak nově vytvořený JZKP Solnice/Kva-
siny. Od roku 1976 se Solnice stala doslova baštou ochotnického divadla. Pět let po sobě zde probíhaly
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divadelní přehlídky pod názvem Mladá Solnice. Na poslední přehlídce v roce 1980 exceloval náš diva-
delní soubor s Menclovou hrou „Tři v tom“. Hra byla nominována k hostování v Haškově Lipnici. Tady jsme
po boku věhlasných profesionálních souborů a kapel mohli představit náš soubor. V listopadu 1983
jsme pak uspořádali velkou výstavu k 150. výročí založení divadelního spolku. V témže roce byl založen
divadelní kroužek pro žáky ZŠ v Solnici. Spolek v kině vydržel dlouhých 55 let. Nově jsme už nebyli zá-
vislí jen na budově kina, scházet jsme se mohli ve Společenském domě a v roce 1986 jsme převzali klu-
bovnu v prostorách Domu služeb a skladové prostory v budově Zámečku. V roce 2000 jsme sehráli
poslední divadelní představení „Vánoce u Cupiellů“. Do roku 2007 jsme s přestávkami udržovali tradici
divadelních plesů, převážně v Kulturním domě v Kvasinách, několikrát ve Společenském domě v Solnici,
ale i v Kulturním domě v Lukavici, či v sále hospody v Osečnici. V roce 1987 a 1988 jsme slavili tema-
tické Silvestry v kavárně Alba v Domě služeb.  Kupodivu, čím jsme měli lepší podmínky ke své činnosti,
tím hůře. Stejně jako předcházející divadelní generace, jsme sklouzli opět do stejných kolejí a postihly
nás stejné problémy jako je. 

Divadlo však nezahyne! To se potvrdilo vstupem další generace divadelníků tentokrát v Kvasinách
s domovskou scénou v prostorách tamního Kulturního domu. Premiérou divadelní pohádky „Zkoušky
čerta Belínka“ v roce 2013 zahájili nadějnou sérii premiér a divadelních plesů. V roce 2014 byl soubor
vybrán k hostování v rámci Města pohádek do Jičína s hrou „Pohádka o pravdomluvné rybce“. V roce
2015 a 2016 uvedl ještě dva tituly a od té doby se „jaksi nedaří“.  

(pokračování v příštím čísle)

Daněk Mirek Solnice

VZPOMÍNKY NA  AFRIKU
(4. pokračování...)

V hotelu Monria, který nám hradil Imigrační úřad, jsme bydleli jeden měsíc, ale po první výplatě, kte-
rou manžel obdržel, nám oznámili, že teď už se o sebe musíme postarat sami.

Obrazně řečeno – hodili nás do hluboké vody, pomohli nám udělat prvních pár temp a poté… „ukažte,
co dovedete“. V tom krásném hotelu jsme sice mohli bydlet dál, ale hradit pobyt jsme si už museli sami.
Ten byl v té době nad naše možnosti, tak jsme se rozhodli najít si raději rovnou pronájem bytu. Prochá-
zeli jsme městem a vyhlíželi místa a byty, kde by se nám líbilo bydlet. Několik vyhovujících bytů jsme si
vybrali, ale ouha!! Velice rychle jsme zjistili, že podmínky pro pronajmutí bytu vůbec nesplňujeme.
Všechny agentury po nás vyžadovaly reference, aby měly jistotu, že budeme pravidelně a včas platit
nájem. Mít referenci znamenalo založit si účet v některém z obchodů, pokud možno a pro jistotu hned
v několika. Doma nebylo obvyklé kupovat cokoliv na účet, specielně ne oblečení, potraviny, spotřebiče
pro domácnost. Když jsme něco potřebovali, museli jsme nejdříve požadovanou sumu našetřit.… Pokud
jsme ale chtěli byt získat, bylo nutné naše zvyky změnit. Několik účtů jsme si tedy založili a nakonec jsme
zjistili, že to není až tak špatný způsob hospodaření. Důležité ale bylo být ukázněný a neutrácet víc, než
jsme byli schopni splácet. Nakupovali jsme na účet např. oblečení, potraviny, potřeby v drogerii… Obnos,

Ze života našich občanů
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který jsme v tom kterém obchodě dlužili, byl rozpočítaný na 6 měsíčních splátek, které se pravidelně splá-
cely. Když se mezitím částka dalším nákupem zvýšila, změnila se i výše měsíční splátky. Tyto půjčky ne-
byly úročené, takže jsme platili jen to, co jsme dlužili. Obchod toleroval vynechání jedné či dvou splátek,
ale poté už to bylo na žalobu, pokud se dlužený obnos zpětně rychle neuhradil.

My jsme pravidelně a poctivě naše účty v obchodech spláceli, abychom si vybudovali jméno spoleh-
livých platičů, až budeme opět žádat o byt.

Mezitím jsme si našli na stejné ulici jiný, menší a mnohem lacinější rodinný hotýlek Maranata, kde jsme
trpělivě čekali na to, až si budeme moci pronajmout vytoužený byt. Hotelová strava nám kromě snídaní
moc nevyhovovala, takže jsme snili o tom, až si budeme moci vařit podle chuti svoje domácí jídla.
O chutných snídaních jsem se již zmiňovala v jednom z předešlých článků, ale na večeře a víkendovou
stravu v hotelu jsme se většinou netěšili. Částečně jsme to vyřešili tak, že jsme si koupili plynový vařič
a pár kastrolků, na kterých jsem se, hlavně pro manžela, snažila připravovat na pokoji jednoduchá jídla,
kterým dával před hotelovou stravou přednost. Mně naštěstí nevadilo jíst dušenou hovězí oháňku s pe-
čeným bramborem nebo grilované kuře s rýží obarvenou kurkumou, s rozinkami a hráškem, povařené
zelí smíchané s mrkví a bramborem, kukuřičnou kaši s „Morogo“, což je dušený špenát s cibulí a rajčaty…
Každou středu byla pravidelně smažená ryba (se zajímavým názvem – „fish 74“ neboli „ryba 74“, česky
„Mořský třešník“) s hranolky. Na tu jedinou chodil i manžel, protože byla opravdu chutná. Dnes je tato
ryba velmi vzácná a proto i drahá a v pravidelných hotelových menu ji nenajdete. 

Čekání na byt jsme si zpříjemnili tím, že jsme si asi po půl roce koupili automobil, abychom byli
mobilnější po městě, a navíc jsme toužili podívat se někam dál z města, do přírody. 

Život v prvních letech v Jižní Africe byl pro nás,
hlavně po materiální stránce, velice snadný. Pro po-
souzení uvedu několik cen.

Vůz, který jsme si koupili hotově, byl nový, 1968
Vauxhall Viva GT (2.0l) cena 2.000,- Randů.
Manželův měsíční plat byl tehdy 320 Randů, ten

se mu zvýšil hned po uznání diplomu a registraci
v Organizaci profesionálních inženýrů, kde byl po-
vinně členem.
Můj plat byl 200 Randů = 10000,- Kč, takže čtyři naše společné platy stačily na zakoupení tohoto no-

vého vozu. 10 kg pytel pomerančů stál 1 Rand - méně, než stejný pytel brambor.
Jižní Afrika je známá po celém světě produkcí kvalitního, výborného vína a protože je zdravé, pravi-

delně jsme ho konzumovali. Obzvlášť jsme si oblíbili jednu značku červeného, Tassenberg, kterému jsme
láskyplně říkali Tassies. Prodávalo se ve skleněných demižoncích s ouškem o obsahu 1 galon = 4,54 litru,
jeho cena byla 1.50 Randu.
No nekup to!!!
Jižní Afrika používala v 70.letech imperiální jednotky, takže jsme se museli naučit pracovat s tucty,

librami, palci, couly, stopami, mílemi, galony, s teplotou ve Fahrenheitech… za několik roků se přešlo na
metrický systém a my se museli opět učit a zvykat si na změny.
Ještě několik cen (Jihoafrická měna se jmenuje Rand = 100 centů). Pěkné a kvalitní šaty ±15 R, boty ±10 R,

1 kg másla 1 R, 2,5 kg mouky 0.45 centů, 1 l slunečnicového oleje 0.65 centů, 1 l Cinzana 1.10 R.
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Soukromá konzultace u lékaře stála 3.00 R. Přes zdravotní pojištění byla zdarma.
Naše veškeré náklady za potraviny, čisticí prostředky, kosmetiku, alkohol, maso, zeleninu se pohybo-

valy kolem 90.00 Randů za měsíc.
Příště se zmíním o odlišných potravinách, ovoci a zelenině, které jsme neznali a k naší škodě jsme je

i dost dlouho ignorovali…

(pokračování příště)

Vlasta Havlíčková/Milatová

Jaroslava Schůtová - Můj život v Solnici
(2. pokračování….)

II – První rok v Solnici

Začátky mého pobytu v Solnici nebyly bez problémů. Moje bytná si těsně před mým nastěhováním do
její chaloupky zlomila na náledí ruku, a tak jsem převzala nošení vody na vaření, mytí a praní. Pro pitnou
vodu jsem chodila k veřejné studni buď na Plac nebo k mateřské škole, užitková voda byla naštěstí pro
nás blízko – hned naproti v mlýnském náhonu. Ale byla jsem mladá a brzy jsem si zvykla. Koneckonců to
byla z mé strany jen nepatrná pomoc pro fungování společné domácnosti. Paní bytná i při své poúrazové
indispozici obdivuhodně obstarávala domácnost, včetně péče o svá hospodářská zvířata. Každé ráno jsem
měla hrnek horké melty s chutným a zdravým kozím mlékem, k tomu občas i dobrou domácí buchtu. Po
mém nástupu do práce jsem dostávala láhev kozího mléka též s sebou ke svačině. Měla jsem tam zajiš-
těn oběd (na ústřižek potravinových lístků), večeře jsme měli s paní bytnou společné, stejně jako nedělní
obědy. Takže na tehdejší dobu docela blahobyt. Tato předobrá žena mi ze svých zdrojů (měla kousek po-
líčka, kde pěstovala brambory a obilí na mouku i jako krmení pro svá zvířata, na zahrádce vlastní zeleninu)
velmi přilepšovala k přídělu potravin na lístky a zvlášť v tom roce 1948, kdy po katastrofálním suchu
předchozího roku byl potravin nedostatek. Paní Petříková, mne tak v tehdejších mých 22 letech vlastně
uchránila před nedostatečnou výživou a stala se mi tak už třetí a nejpozornější matkou. Ostatně i její dvě
dcery, když s rodinami za babičkou přijely, mi říkaly, že má v mé osobě vlastně třetí dceru.

Hned po svém nástupu do Alfy jsem se zapojila do činnosti v tamější mládežnické organizaci a již
7. března 1948 jsem se zúčastnila oslavy narozenin T.G.Masaryka. V půli března organizace ROH Alfy vy-
brala několik mládežníků včetně mé maličkosti a jeli jsme zdarma na společný zájezd do Prahy, tuším,
že to byl nějaký veletrh. Při té příležitosti jsme byli na Václavském náměstí účastníky státního pohřbu
ministra Jana Masaryka. Měla jsem tehdy možnost poprvé a také naposledy zahlédnout šedivou hlavu a
zhroucenou postavu prezidenta Dr. Edvarda Beneše. Byl to pro mne velmi smutný pohled. 

Vzpomněla jsem si přitom na chvíle z války, kdy jsme doma v uzamčeném a zatemněném bytě seděli
u radia s cedulkou „Pamatuj, že poslouchání zahraničního rozhlasu je zakázáno a trestá se i smrtí!“ Vzpo-
mínala jsem, jak jsme nadšeně poslouchali celým národem milovaného „Honzu“ Masaryka, který nás
ujišťoval, že konec nacistického teroru se blíží a že budou spravedlivě potrestáni všichni viníci toho
šestiletého hrůzyplného běsnění. Stejně tak posilovala slova našeho exilového prezidenta Beneše, který
dle dohody s představiteli Spojenců, připravoval návrhy příslušných zákonných opatření.

Ale život šel dál. Já se brzy seznámila s novou prací v osobním oddělení závodu a také s kolegy v ad-
ministrativní budově Alfy. Když jsem se zapracovala a aklimatizovala, zapojila jsem se i do společenského
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života v Solnici. S turistickým kroužkem, který tehdy vedl pan Jetel, jsme pěšky procházeli okolím města
a podhůřím Orlických hor. 

Později jsem se začlenila do spolku divadelních
ochotníků Dobrovský. Hrála jsem především úlohy
matek, měla jsem k tomu dobré předpoklady. Od
dětství jsem se jako nejstarší z pěti dětí musela sta-
rat o své mladší sourozence. Do činnosti ochotnic-
kého spolku se později zapojil i můj budoucí manžel,
hráli jsme divadlo i v době, kdy už jsme měli děti.
Solničtí ochotníci byli tehdy velmi úspěšní – každo-
ročně nacvičili až čtyři divadelní hry. V jejich reper-
toáru  byla  řada  významných  kusů,  např.Věc
Makropulos, kde hlavní roli vynikajícím způsobem
ztvárnila solnická občanka paní Plná,dále Jiráskova
Lucerna, Schillerova hra Úklady a láska, Goldoniho
hry Sluha dvou pánů a Lhář, od Moliéra Zdravý ne-
mocný a Skapinova šibalství, dále Muziky, muziky (hra ze života Františka Kmocha), Nebe na zemi (z Osvo-
bozeného divadla), Jak je důležité míti Filipa Oscara Wilda a spousta dalších. Častým a výborným hercem
byl kolega z Alfy Václav Janeček, který působil též jako režisér. Z tehdy mladých herců vynikla později paní
Zdena Martincová, za svobodna Kuxová, která v letním divadle v Háji v Ježkově hře Nebe na zemi skvěle
zazpívala i tu krásnou píseň Když jsem kytici vázala. Charakterní role zvládal výborně pan dentista Hübsch,
komické zas Olda Lefner. Vzpomenout musím i MUDr. Košťála, který mi jako host hrál ducha manžela v Čap-
kově Matce, dále pana Slezáka, který mi ve hře Vinice hrál manžela. Dále výborné herce Miroslava Martince,
p. Milského, Františka Zímu, p. Oubrechta, p. Jedlinského, p. Hýře, dále p. Kočí, pí Židovou, Mirka Janou-
ška, sl. Lárischovou, pí Štěpánovou, pí Hajnovou (manželku majitele výrobny kuchyňského nábytku)
a mnoho dalších, se kterými jsem se na představeních U Zeleného stromu setkala. S hrou Deset malých
černoušků jsme hostovali i ve Skuhrově n.B. Technické záležitosti divadla obstarával p. Zdeněk Víteček, mas-
kérem a parukářem byl p. Štěpánek, holič z Kvasin. Všichni jmenovaní herci až na paní Martincovou již mys-
lím nejsou mezi námi. A jaká škoda, že divadlo v přírodě za Solnicí s docela pěkným vybavením – domkem
s balkonem (jako součástí jeviště a též zázemím pro herce), prostorem pro orchestr, terasovitými dřevěnými
lavicemi pro obecenstvo, osvětlením „pouličními“ lampami je již dnes zcela zničené, zarostlé a zpustlé!

Musím ještě zmínit dvě události toho mého prvního roku pobytu v Solnici, tedy r. 1948, které se zde
staly. Tou první, význačnou a slavnou, bylo natáčení báječného filmu Hostinec U kamenného stolu podle
literární předlohy Karla Poláčka, ve kterém se mnoho solnických občanů, včetně mých spolupracovníků
z Alfy uplatnilo jako kompars. To bylo tenkrát v Solnici slávy! Druhou, ale velmi vážnou situací, byl vznik
epidemie tyfu (podle MUDr. Soulka důsledek používání vody jak z mlýnského náhonu, tak i z Dlouhé
strouhy, kam někteří nezodpovědní lidé házeli různé odpadky, dokonce i uhynulá zvířata). Od té doby usi-
lovně nabádal odpovědné činitele k zavedení centrálního vodovodu a jako zdroj kvalitní vody doporučil
Císařskou studánku. Akce byla postupně realizována počátkem 50. let minulého století. Více k tomuto,
si čtenáři mohli přečíst ve Zpravodaji č. 75 z r. 2012. 

(pokračování příště)
Jaroslava Schůtová
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ROZPIS SLUŽEB – duben - červen 2019
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 12.00 hodin

Datum Jméno lékaře Adresa ordinace Telefon
06.04. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
07.04. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno 494 621 665
13.04. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 696
14.04. MUDr. Matějková Denisa Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600
19.04. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628
20.04. MUDr. Motyčka Martin Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou 775 224 093
21.04. MUDr. Nentvichová Eva K. Michla 942, Dobruška 494 623 775
22.04. MUDr. Petrák Tomáš Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
27.04. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov nad Kněžnou 494 534 841
28.04. MUDr. Podolská Jana poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 783
01.05. MUDr. Přibylová Marta Komenského 209, Častolovice 494 322 706
04.05. MUDr. Pokorná Věra Jana Pitry 448, Opočno 494 667 628
05.05. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 697
08.05. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad Bělou 17 494 598 205
11.05. MUDr. Skřičková Zdena poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 695
12.05. MUDr. Stejskalová Věra zdrav. středisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
18.05. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 031
19.05. MUDr. Světlík Filip Tyršova 515, Opočno 777 667 353
25.05. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 693
26.05. MUDr. Tancurinová Jana Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk 736 419 151
01.06. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 542 102
02.06. MUDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí 721 460 150
08.06. MUDr. Učňová Petra Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk 721 200 244
09.06. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
15.06. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí 494 371 781
16.06. MUDr. Tomáš Jan Tyršova 515, Opočno 777 667 353
22.06. MUDr. Bahník František Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí 494 323 152
23.06. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týniště nad Orlicí 494 371 088
29.06. MUDr. Borůvková Veronika poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
30.06. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk 602 514 715
05.07. MUDr. Domáňová Iva poliklinika Rychnov nad Kněžnou 494 515 694
06.07. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec nad Orlicí 494 323 958
07.07. MUDr. Havlíček Ondřej Záhumenská 445, České Meziříčí 734 324 600

Zubní pohotovost



3 8 w w w . s o l n i c e . c z

II. čtvrtletí roku 2019

Minibazar
– od března do května v prostorách Broučka v Solnici na náměstí
– příjem do dubna a prodej průběžně celé tři měsíce v provozní době Broučka
– organizátor Solnický Brouček

Duben 
10. dubna Beseda – TianDe – produkty pro krásu a zdraví
středa – přednášející Ivana Haferová

– pořádá Solnický Brouček    

26. dubna Výlet s čarodějnicí od 15.00 hod.
pátek – pořádá Solnický Brouček

– odchod v 15:00 hod. z náměstí
– čarodějná stezka s úkoly 
– bližší informace budou uvedeny na plakátech Solnického Broučka   

30. dubna Tradiční pálení čarodějnic v Solnici ,,U Lipek“ od 18.00 hod.
úterý – lampionový průvod vychází v 18:00 hod. od mostu u bývalých papíren

– občerstvení zajištuje Sbor dobrovolných hasičů Solnice   

30. dubna Pálení čarodějnic v Ještěticích od 18.30 hod.
úterý – 18:30 hod. lampiónový průvod vychází od autobusové zastávky

– soutěže pro děti, zábava do ranních hodin
– občerstvení a hudba zajištěno

Květen
15. května Beseda – Logopedie od 15.30 hod.
středa – přednášející Mgr. Martina Černá

– pořádá Solnický Brouček

22. května Výlet na farmu do Skuhrova nad Bělou od 15.00 hod.
středa – pořádá Solnický Brouček 

– výlet autobusem 
– projížďky na koních, opékání buřtů
– bližší informace budou uvedeny na plakátech Solnického Broučka

Kalendář  akcí
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Červen
14. června Cesta do pohádky
pátek – pořádá Solnický Brouček

– bližší informace budou uvedeny na plakátech Solnického Broučka

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ SOLNICE
uskuteční

SBĚR ŽELEZNÉHO ŠROTU

v sobotu dne 13. dubna 2019
od 8:00 hodin 

Vážení spoluobčané, vzhledem k „nevysvětlitelnému“ ztrácení se této Vámi darované suroviny v nočních hodinách,
odkládejte nepotřebné železo před své domy, pokud je to jen trochu možné, až v sobotu ráno těsně před zahájením akce.



18. ledna opět začaly Večery při svíčkách a tentokrát pozvání přijal moderátor, dabingový režisér, zpě-
vák, herec a fotograf Zdeněk Podhůrský. Bylo to moc milé povídání o rodině a hlavně o tatínkovi, který
byl vynikající loutkař. Když vzal pan Podhůrský kytaru a zazpíval, myslím, že diváky opravdu překvapil
a mimo jiné by mu nikdo nehádal ani jeho věk (60).      

Dalším večerem 12. 2. nás provázela muzikálová zpěvačka Bára Basiková. Povídaní o svém pestrém ži-
votě prokládala písničkami a z jejího nádherného hlasu až mrazilo. Byl to jeden z dalších nezapomenu-
telných zážitků. Kytičkou od obecního úřadu k svátku MDŽ začalo odpolední vystoupení s názvem „Milan
Drobný ženám". Ve svém věku pan Drobný dokázal roztleskat a pobavit celý sál. Jeho písničky si při-
pomněli i Ti dříve narození.         

A co nás čeká? 12. 4. Mahulena Bočanová, 10. 5. Alexander Hemala a další rozjednaná vystoupení jsou
s Olgou Lounovou, Vladimírem Hronem, Otakarem Brouskem či Oldřichem Navrátilem. Necháme se pře-
kvapit, kdo k nám do kulturního domu zavítá.

7. 4. zveme všechny šikulky, které by se chtěly zúčastnit soutěže o NEJLEPŠÍ VELIKONOČNÍ ZELŇAČKU
- mohou se přihlásit do 30. 3. v prodejně U Benešů. Přijďte si společně posedět a ohodnotit nejlepší zel-
ňačku a to 7. 4. v 15 hod. v Kulturním domě v Kvasinách.                                                                                                                                             

26. 4. od 19.00 hod. se můžeme v Kulturním domě v Kvasinách těšit na divadelní představení Diva-
delního spolku Dobruška - Sto dukátů pro Juana.

30. 4. Vás zveme na tradiční pálení čarodějnic u Kulturního domu v Kvasinách. Od 17 hod. disco pro
děti, v 19.3O hod. průvod čarodějnic od základní školy. Od 21 hod. disco pro dospělé s písničkami na
přání.

1. 6. nás opět čeká výlet do Prahy, na představení muzikálu Galileo, v Divadle Hybernia. Vstupenky se
začínají prodávat od 15. 4. na obecním úřadě. Odjezd autobusu bude v 8.00 hod. od Soudku.                                                                   

Od 7. 6. – 9. 6. se koná tradiční Kvasinská pouť.      

Rudolf Beneš

Kulturní akce v Kvasinách

4 0 w w w . s o l n i c e . c z
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Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Duben – červen 2019

Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalá kasárna)
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Plachetkův památník Celoroční provoz
Expozice představuje ucelenou ornitologickou sbírku, obsahující zástupce 255 ptačích druhů. Vystaveno
je na 700 preparovaných exemplářů. Sbírka je výsledkem celoživotní práce Karla Plachetky (1877-1961),
rodáka z Bedřichovky v Orlických horách, spoluzakladatele a činovníka Československé ornitologické spo-
lečnosti a mnoha dalších ornitologických spolků a organizací.

Fotohistorie města Rychnova nad Kněžnou Celoroční provoz
Nedávnou historii města v prostorách bývalých kasáren připomíná na 228 fotografií, kdy nejstarší z nich
pocházejí z 19. století, nejnovější pak z konce 2. světové války. Snímky v expozici zaznamenávají kromě
běžného života lidí, i důležité historické události, např. oslavy osvobození v roce 1945.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku, Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Prostřeno!“ 26. 4. – 27. 10. 2019
Výstava „Prostřeno!“ představí sváteční i všední stolování v různých venkovských i městských domác-
nostech v průběhu času, především v 19. a první polovině 20. století. Vernisáž výstavy proběhne 26. 4.
od 17 hodin.

Výstava na téma „Zašitá krása v krajce“ 26. 4. – 15. 9. 2019
Skupina „Ten to Twelve“ představí kolekci textilních obrazů, ve kterých skloubí různé textilní techniky
včetně patchworku se všemi druhy krajek, získaných z vlastních zdrojů i darováním z pozůstalostí. Tvůrci
tomuto krásnému materiálu vdechnou nový rozměr a ukáží, jak se dá moderními textilními technikami
oživit jedinečná krása krajky. Vernisáž výstavy proběhne 26. 4. od 17 hodin. 

Vernisáž jarního cyklu výstav a slavnostní zahájení výstavní sezóny 26. 4. 2019 od 17 hod.
Slavnostní uvedení jarního cyklu výstav s kulturním programem.

Výstava na téma „Z krajinářského díla Josefa Holuba (1870 – 1957)“ 26. 4. – 15. 9. 2019
Výstava prací Mařákova žáka a předního českého krajináře, rodáka ze Slaného, který závěr svého života
prožil v nedalekých Kvasinách. Vernisáž výstavy proběhne 26. 4. od 17 hodin.
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Výstava na téma „Umění akce ve východních Čechách“ 26. 4. – 16. 6. 2019
Rané projevy akčního umění ve východních Čechách na konci šedesátých let a na počátku normalizace
(Jan Steklík – Ústí nad Orlicí, PIML Activity, Milan Langer – Brandýs nad Orlicí, Hradec Králové, Aleš
Lamr&Jan Steklík – Potštejn, prof. Miloš Šejn – Jičín). Dokumentace happeningů a land-artových projektů.
Málo zmapovaná etapa východočeského výtvarného života, spojená zejména s undergroundem a neofici-
álním uměním. Vernisáž výstavy proběhne 26. 4. od 17 hodin.

Výstava na téma „Slatinský rok Miloslava Holého“ 26. 4. – 16. 6. 2019
V cyklu Slatinský rok namalovaném v letech 1958 - 1961 na obrazech dvanácti měsíců sledoval malíř
v lyrickém okouzlení stálou a přesto proměnnou krajinu - stromořadí, chalupy i mostek přes Zdobnici.
Vernisáž výstavy proběhne 26. 4. od 17 hodin. 

Tvůrčí dílny na vybraná témata 11. 5. a 8. 6. 2019, vždy od 10 do 17 hodin
Galerie nemusí být pouze prostorem, kde jsou vystavována umělecká díla, ale je také místem, kde není
nutné mít z výtvarného umění strach. Přijďte si proto s námi „zatvořit“ a užít si krásné chvíle s uměním.

Synagoga – Památník Karla Poláčka
Fisherova 602, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz

Cyklus přednášek „Vědecké čtvrtky v Synagoze“
Synagogy jsou známé především jako židovské svatostánky. Mnohem méně je však známo, že sloužily také
k výuce.

Přednáška doc. PhDr. Radomíra Tichého, Ph. D. 
na téma „Expedice Monoxylon – těsně před vyplutím“ 16. 5. 2019 od 18 hodin
V roce 2018 jsme upravili repliku člunu z jednoho kusu kmene, aby ještě více odpovídala archeologic-
kému nálezu neolitického plavidla z jezera Bracciano u Říma. Jak se osvědčí při plavbě v Egejském moři
v květnu a červnu 2019? Potvrdí nebo vyvrátí tato expediční plavba předpoklady odborníků? Člun byl
ve vlnách západního Středomoří naposledy v roce 1998 při Expedici Monoxylon II. 

S Jiřím Grygarem o astronomii 23. 5. 2019 od 18 hodin
RNDr. Jiří Grygar CSc., je známým českým astronomem a popularizátorem vědy. Jeho dlouholetým pů-
sobištěm je Oddělení astročásticové fyziky Fyzikálního ústavu AV ČR, dále je též znám svým působením
ve Spolku českých skeptiků Sysifos a dalších organizacích. Název přednášky se může změnit.

Sýpka – Muzeum Orlických hor
Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Den památek 13. 4. 2019 od 16 hodin
Mezinárodní den památek, který vyhlašuje organizace UNESCO, je každoročně připomínán v kulturních
zemích celého světa. U této příležitosti Město Rokytnice v Orlických horách a Sýpka - Muzeum Orlických
hor představuje známé i neznámé památky Rokytnicka.
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Tvořivá dílna na téma „Velikonoce na Sýpce“ 20. 4. 2019 od 10.00 do 17.00 hodin
Oblíbený jarní program vycházející z velikonočních lidových tradic. Pletení pomlázek, malování kraslic
různými technikami, velikonoční dekorace, drátkování a další. 

Muzejní noc - tentokrát na téma hvězdy 25. 5. 2019
Muzejní noc je příležitostí navštívit muzeum v netradičních večerních hodinách. Kromě prohlídky muzea
čeká na návštěvníky doprovodný kulturní program.

Muzeum krajky Vamberk
Vilímkova 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava na téma „Poklady svatostánků Podorlicka“ 18. 1. – 21. 4. 2019
Užijte si sváteční atmosféru i v lednu a přijďte do Muzea krajky Vamberk na výstavu „Poklady svatostánků
Podorlicka“, kterou jsme připravili ve spolupráci s katolickou farou ve Vamberku. Výstava Vám ukáže
skvosty ze sbírky vamberecké fary, doplněné fotografiemi kostelů, ze kterých pocházejí. Při vernisáži
bude vystavena vzácná gotická monstrance pocházející přímo z Vamberka.

Výstava na téma „Stanislava Losová“ 1. 5. – 1. 9. 2019
Výstava k životnímu jubileu textilní výtvarnice, krajkářky Stanislavy Losové. Věnuje se především malbě
na hedvábí a paličkované krajce. V její tvorbě jsou zastoupeny také další textilní techniky. Vernisáž
výstavy proběhne 28. června 2019.

Muzejní noc v rytmu swingu 24. 5. 2019
I letos bude koncem jara Muzeum krajky ve Vamberku pořádat Muzejní noc, tentokrát ve swingovém
duchu.

Dům č. p. 55, Opočno
Kodymova 55, 517 73 Opočno
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Expozice na téma „Opočno v proudu času (1068 – 2018)“ Od července 2018
Město Opočno patřilo v minulosti k nejvýznamnějším sídlům v Čechách, což potvrzuje i záznam v Kos-
mově kronice. V roce 2018 uplyne 950 let od této staré písemné zmínky a Opočno tak oslaví významné
kulaté jubileum. U této příležitosti bude v prostorách nejstaršího městského domu v Opočně otevřena
expozice věnovaná historii města.

Změny akcí vyhrazeny. 
Aktualizace a bližší informace na WWW.MOH.CZ a na facebooku muzea a jeho poboček.
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Solnický zpravodaj

Vydává Město Solnice
Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem 850 výtisků

Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 20. března 2019 
Uzávěrka příštího čísla: 15. června 2019

Redakce: MěÚ Solnice
Redakční rada:Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Milatová Vlasta 

TomsovaSolnice@seznam.cz
Grafická úprava, tisk: EXNER studio, s.r.o.

Zasláním příspěvků autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, jakož i v tištěné
podobě ve zpravodaji. Příspěvky jsou vítány, redakční rada neodpovídá za jejich stylizaci

a případné tiskové chyby. Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce.

Společenská kronika

Narozené děti:

leden:            Ella Neumannová, Ještětice

Ať ji po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

leden: Vladimír Zářecký, 1945, Solnice 
únor:            Josef König, 1925, Ještětice

Růžena Šmiková, 1928, Solnice 
březen:            Jaroslav Tomáš, 1948, Solnice

Čest jejich památce!



Komplexní 
nabídka produktů 
od Generali

Pro více informací nás kontaktujte: 
Generali  Distribuce a.s.
kontaktní místo Solnice
Jan Zahradníček, M 725 027 906
jan.zahradnicek@generali.cz

Připravíme pro vás řešení na míru. Poskytujeme  
poradenství týkající se následujících produktů:

pojištění osob

pojištění technické,  
dopravní a zemědělské

doplňkové penzijní spoření

investice

pojištění majetku občanů

pojištění motorových vozidel

pojištění průmyslových  
a podnikatelských rizik

pojištění odpovědnosti

Otevírací doba: Po  09.00–17.00, St  09.00–17.00.
Po telefonické domluvě je možná schůzka i mimo uvedenou dobu.

Nabízí Generali Distribuce a.s., člen Skupiny Generali.



PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Tradiční pálení čarodějnic

v  Solnici ,,U Lipek“

- lampionový průvod vychází v 18:00 hod. od mostu u bývalých papíren
-  oceníme každou maskovanou čarodějnici, soutěže pro děti

-  občerstvení zajištuje Sbor dobrovolných hasičů Solnice

Pálení čarodějnic v  Ještěticích
- lampionový průvod vychází v 18:30 hod.  od autobusové zastávky

-  soutěže pro děti, zábava do ranních hodin
- občerstvení a hudba zajištěno

30.dubna 2019


